




3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,895,000یک مثقال طلا

1,130,000یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

11,060,000سکه بهار آزاد ی

11,070,000سکه امامی

5,570,000نیم سکه

2,900,000ربع  سکه

1,880,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 36,800,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,600,000 پژو 

SLX 405 30,600,000 پژو 

ELX 39,700,000 پژو پارس 

 35,300,000 پژو پارس سال

E2 90 38,000,000 تند ر 

LX 33,000,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,100,000 سمند LX سال

EF7 29,900,000 سمند 

ELX 36,100,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 z 52,000,000 زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,600,000 سایپا 111

SE 132 20,200,000 سایپا 

SE 141 18,500,000 سایپا 

 20,100,000 سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM 40,500,000 

 MVM 46,000,000 550 دنده ای

X33 62,000,000 تیگو 

وزیر صنعت، معدن و تجارت خبر داد :

انجام بیش از ۱۰۰ مورد سرمایه گذاری 
خارجی پس از برجام

به گفته وزیر صنعت، معدن و تجارت پس از برجام بیش از ۱۰۰ مورد سرمایه گذاری 
خارجی در کشور صورت گرفته است.

محمدرضا نعمت زاده - دوشنبه شب - در کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استان 
کهگیلویه و بویراحمد در سالن کنفرانس اتاق بازرگانی یاسوج با بیان اینکه خودمان هم 
نتایج پس از برجام را باور نمی  کردیم، افزود: امسال سال آخر دولت و خاص است و باید 
جمع بندی کنیم و به مردم بگوییم که آیا حرف زده ایم یا عمل کردیم.وی بیان کرد: پس از 
برجام بیش از ۱۰۰ مورد سرمایه گذاری خارجی در کشور صورت شده است.وزیر صنعت، 
معدن و تجارت خاطرنشان کرد: ایران در جوامع بین الملل احترام پیدا کرده و در گذشته که 
در سطح بین الملل جواب ما را نمی دادند امروز وزیر خارجه ما خانم مرکل را مورد خطاب قرار 
می دهد که چرا برخی حرف ها را می زنید. تا دیروز اگر راست راه می رفتیم به ما می گفتند کج 
راه رفتی و شرایط بدی برای ما به وجود آوردند، اما در حال حاضر ارتباط ما با دنیا به گونه ای 
دیگر شده است. نعمت زاده تصریح کرد: شرکت هایی که تا قبل از این جواب ما را نمی دادند 
هم اکنون برای سرمایه گذاری به کشور آمدند. حقانیت ایران را امروز دنیا پذیرفته است و در 
این شرایط باید کارآفرینان کار کنند و بانکها هم همکاری بیشتری داشته باشند تا صنعت و 
تولید رونق پیدا کند.وی ادامه داد: کار خود را پس از فرمان مقام معظم رهبری در خصوص 
اقتصاد مقاومتی، اقدام و عمل از روز ۹ فروردین شروع کردیم که مهمترین آن کمک به رونق 
تولید بود.وزیر صنعت، معدن و تجارت عنوان کرد: پس از این فرمان با همراهی معاون اول 
رئیس جمهوری هفت تا هشت مورد ابلاغ برای عملیاتی کردن اقتصاد مقاومتی داشتیم که با 
برگزاری کار گروه های رفع موانع تولید در صدد عملیاتی کردن این فرمان هستیم.نعمت زاده 
تاکید کرد: اغلب واحدهای تولیدی و صنعتی راکد و تعطیل کشور مربوط به دولت قبل است 
و ربطی به این دولت ندارند. کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید برای کمک به تولید کشور راه 

اندازی شده و تاکنون نیمی از تصمیمات این کارگروه اجرایی شده است.
چراغ سبز دولت برای فعال شدن واحدهای تولیدی کوچک 

وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین در بازدید از کارخانه دنا صنعت یاسوج افزود: در حال 
حاضر مهمترین رویکرد دولت رفع موانع تولید است. به بانک ها ابلاغ شده که همکاری لازم 
در این زمینه داشته باشند و بر همین اساس تسهیلات ویژه برای واحدهای تولیدی کوچک 
تا سقف ۱۰۰ نفر اشتغال در نظر گرفته شده است.وزیر صنعت، معدن و تجارت خاطرنشان 
کرد: همه دستگاه ها از جمله بانک مرکزی، امور مالیاتی و تامین اجتماعی موظف شده اند که 

همکاری لازم را برای تسهیل و رفع موانع تولید در کشور داشته باشند.
۷۰ درصد واحدهای صنعتی مشکل نقدیندگی دارند

وی در بازدید از کارخانه آجر دهدشت عمده مشکل واحدهای صنعتی را مشکلات مالی 
دانست و اظهار کرد:  ۷۰ درصد واحد های صنعتی با چنین مشکلی روبه رو هستند و علت 

آن هم این است که سالها با رکود و تحریم مواجه بوده ایم.
وی اضافه کرد: امیدواریم با رونق مسکن در کشور و همچنین برگشت صلح با کشورهای 

همسایه کارخانجات صنعتی بازارشان رونق دوباره ای پیدا کند.

چهار شنبه بیست وسوم تیر 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4047

سخنگوی دولت: 

نظام پرداخت ها نیاز به اصلاح دارد

»سعید لیلاز« تحلیلگر مسایل اقتصادی تاکید کرد سیاست 
های اقتصادی دولت یازدهم کژتابی ندارد و تصمیم های 
ناگهانی که به طور دایم بی ثباتی، نبود اطمینان به آینده و 
تلاطم را به اقتصاد ایران تزریق می کرد، دیگر رخ نخواهد داد. 
وی این مساله را نشانگر آرامشی دانست که با سیاست های 

اقتصادی دولت ایجاد شده است. 
سه سال از عمر دولت یازدهم می گذرد و در این مدت، 
برخی چهره ها و گروه ها با استفاده از رسانه ها و تریبون های 
خود به صورت مداوم با تبلیغات سیاسی و جریان سازی علیه 
دولت، به تخریب مسوولان اجرایی کشور پرداخته اند. اکنون 
با نزدیک شدن به ماه های پایانی دوره تصدی دولت یازدهم 
و انتخابات ریاست جمهوری دوازدهم، حمله ها علیه دولت 
شدت یافته است. به منظور بررسی کارنامه اقتصادی دولت و 
ادعاهای مخالفان و منتقدان در این زمینه، ایرنا  با لیلاز مدرس 

دانشگاه و تحلیلگر اقتصادی گفت وگو کرد.
وی تصریح کرد: دولت نباید نگران حاشیه سازی ها باشد و 
کاری که باید انجام دهد این است که با حداکثر توان به سمت 
شفاف سازی اقتصادی، فسادزدایی و آزادسازی اقتصادی برود 
و نتایج آن را به مردم اطلاع رسانی کند.لیلاز، رویکرد منتقدان 
نسبت به عملکرد دولت را به 2 دسته تقسیم کرد؛ نخست، 
رویکرد سیاسی صرف است چرا که دولت هر اقدامی صورت 
دهد مخالفان اعتراض و انتقاد خواهند کرد. گروه دوم از منظر 
دلسوزانه و اقتصادی سخن می گویند و در واقع حرفشان 
ناظربر این است که بر طبقات اجتماعی ایران در چهار، پنج 
سال گذشته فشار زیادی وارد شده است.متن کامل گفت 

وگوی ایرنا با لیلاز به شرح زیر است: 
شاخص  یازدهم  دولت  آمدن  کار  روی  از  پیش   *
های اقتصادی در وضعیت نابسامانی به سر می برد از 
جمله تورم بیش از 4۰ درصدی در کشور وجود داشت. 
ارزیابی شما درباره تحولات اقتصادی که طی سه سال 

گذشته رخ داده چیست؟ 
این مساله در نگاه نخست، بازتاب انضباط مالی است که 
دولت یازدهم در پیش گرفته و تلاش می کند به هزینه های 
جاری خود لگام بزند و در عین حال مراقب درآمدهایش باشد. 
معتقدم این دستاورد در حالی اتفاق افتاده که طبق گزارش 
های بین المللی در سال 2۰۱5 میلادی درآمدهای نفتی 
ایران نصف سال 2۰۱4 شده است.بسیاری از منتقدان دولت 
بر این باورند که افزایش تورم، ناشی از کاهش شدید عرضه 
دلار نفتی به اقتصاد ایران بوده است. در پاسخ باید گفت طی 
سال های 2۰۱4 و 2۰۱5 درآمدهای ارزیِ ما نسبت به سال 
2۰۱3 به شدت کاهش یافت اما با توجه به کاهش درآمدها 
چرا این افزایش تورم اتفاق نیافتاد؟ علت آن از نظر علمی این 
است که چون افزایش پایه پولی در ایران در انحصار دولت 

است، دولت یازدهم این پدیده را به طور کامل زیر کنترل 
درآورده است.

دولت روحانی 2 دستاورد بسیار بزرگ داشت که مورد توجه 
قرار گرفته است. »ثبات« و »پیش بینی پذیری« 2 دستاوردی 
است که دولت به اقتصاد ایران بازگردانده است. همچنین، 
طی سه سال گذشته نرخ دلار ثابت ماند و قیمت سکه به 
مراتب کمتر از اعدادی است که در سال های ۱3۹۱ و ۱3۹2 
داشتیم.سیاست های اقتصادی دولت یازدهم کژتابی ندارد و 
تصمیم های ناگهانی که به طور دایم بی ثباتی، عدم اطمینان 
به آینده و تلاطم را به اقتصاد ایران تزریق می کرد دیگر اتفاق 
نمی افتد. این مساله نشانگر آرامشی است که با سیاست های 
اقتصادی دولت ایجاد شده است. برای نمونه با وجود این که 
نرخ های بهره پایین آمده است، مردم حاضر نیستند سپرده ها 
را از بانک ها بیرون آورند. همچنین ضریب چسبندگی سپرده 

های بانکی بسیار بالا رفته است.
 *به رغم اینکه کارشناسان بارها از ضعف و نابسامانی 
های اقتصاد ایران و ریشه های آن سخن گفته اند اما 
منتقدان، دولت یازدهم را مسوول این چالش ها و 

ناتوان در حل آن ها معرفی می کنند. چرا؟ 
 به نظرم پس از دولت اصلاحات، دولت روحانی موفق ترین 
دولت پس از انقلاب، است. در حالی که سال ۱3۹۱ با وجود 
نرخ تورم بالا، نرخ رشد اقتصادی ما منفی هفت درصد بود، 
اکنون، هم نرخ تورم تک رقمی شده و هم نرخ رشد اقتصادی 
از منفی هفت درصد به رقمی مثبت رسیده است؛ رشدی که 
در سال ۱3۹3 از مرز سه درصد گذشت. این رشد اقتصادی 
در سال ۱3۹4 یک درصد بود و در سال ۱3۹5 به حداقل 
چهار تا پنج درصد می رسد. بنابر این اقتصاد ایران در حال 
رشد است. در این مساله، رویکرد منتقدان را می توان از 2 
منظر بررسی کرد؛ نخست، رویکرد سیاسی صرف است چرا 
که دولت هر کاری کند آنان اعتراض و انتقاد خواهند کرد. 
گروه دوم از منظر دلسوزانه و اقتصادی سخن می گویند در 
واقع حرفشان ناظر بر این است که بر طبقات اجتماعی ایران 
در چهار، پنج سال گذشته فشار زیادی وارد شده است. ما با 
این نرخ های رشد که داریم به این زودی نمی توانیم آن زیان 
وارده به طبقات محروم را جبران کنیم.بیشتر راهکارهایی که 
برای بهبود و رونق بیشتر اقتصاد ایران ارایه می شود راه حل 
های پولگرایانه است. به همان اندازه ای که نقدینگی به اقتصاد 
واریز می شود، تورم و بی ثباتی می آفریند. در این شرایط یک 
رشد اقتصادی زودگذر و موقتی خواهیم داشت و باید گفت 
عمر سیاست های پولگرایی بیش از 2، سه دهه است که در 

دنیا تمام شده است.
تجربه نشان می دهد که با وجود کاهش تورم، نرخ رشد 
نقدینگی را افزایش داده ایم، این گویای آن است که سیاست 

پولگرایی در اقتصاد ایران کار نمی کند و ما باید راهی را که 
تا اینجا آمده ایم برگردیم. همچنین، علت اصلی مشکل های 
اقتصادی ایران 2 مساله است؛ نخست کاهش سرمایه گذاری 
در اقتصاد ایران طی ۱۰ ساله گذشته و دوم رشد منفی بهره 
وری. مشکل سرمایه گذاری از راه آرامش فضای سیاسی، 
اقتصادی و اجتماعی حل خواهد شد که همه آن در اختیار 
آقای روحانی است. افزایش نرخ رشد بهره وری هم منوط 
به آزادسازی اقتصادی و کوچک شدن دولت است که این 
هم یک شبه ممکن نیست چرا که مانند خصوصی سازی 
دوره احمدی نژاد می شود. ما در طول ۱۰ سال به ناهنجاری 
وحشتناک فعلی رسیده ایم و دست کم به یک دوره هفت یا 

هشت ساله نیاز داریم.
 *با وجود این که پس از برجام حدود سه میلیارد دلار 
سرمایه خارجی وارد کشور شده و میزان صادرات نفت 
به بیش از 2 برابر افزایش یافته است، منتقدان، برجام 
را فاقد دستاورد اقتصادی می دانند. نظر شما درباره 

اقتصاد پسابرجام چیست؟  
این به همان رویکرد 2 گروه منتقدان دولت بازمی گردد. 
گروه نخست رویکرد سیاسی دارد و گروه دوم به مساله سرعت 
تحولات توجه ندارد. من مخالف سرعت بیشتر در روندهای 
اقتصادی هستم و فکر می کنم اگر افزایش درآمدهای نفتی 
در اقتصاد ایران منجر به واردات شود هیچ فایده ای ندارد. ما 
باید روندهای تولید ملی را شتاب داده و احیا کنیم. اکنون با 
احتساب میعانات گازی، روزانه 2 میلیون و 5۰۰ هزار بشکه 
نفت صادر می کنیم. کسانی که در داخل مخالف افزایش 
صادرات نفت ایران هستند، از دریچه و نگاه دولت عربستان 
به دولت انتقاد می کنند.همچنین، شاخص تولید صنعت ایران 
با وجود فشارهای موجود به یقین بالاتر از نیمه نخست سال 
۱3۹2 است و ما رشد صنعتی داشته ایم. امسال تولید خودرو 
از مرز یک میلیون دستگاه عبور خواهد کرد که در عمل تولید 
خودرو در سال ۱3۹5 نسبت به سال ۱3۹2، 2 برابر می شود. 
رشد تولید مواد غذایی در کشور به گونه ای بوده است که در 
سال ۱3۹5، حدود ۱5 میلیون تن مواد غذایی و کشاورزیِ 
بیشتری نسبت به سال ۱3۹2 تولید خواهد شد. منتقدان 
دولت فراموش کرده اند که ما هفت میلیون تن گندم وارد 
کردیم در حالی که امسال ما صادرکننده گندم بوده ایم. میزان 
خالص واردات مواد غذایی کشور که هشت میلیارد و 2۰۰ 
میلیون دلار بود به حدود سه میلیارد دلار کاهش پیدا کرده 
است. همچنین، در زمینه تولید فولاد در حال رشد هستیم. 
امسال رشد کاهشی یا منفی تولید مسکن متوقف خواهد شد. 
این روند اگر چه به رونق دوره های پیش باز نخواهد گشت 
اما نشانه های بسیار روشنی از رونق خرید و فروش مسکن در 
کشور دیده می شود. سهم بخش مستغلات در تولید داخلی 
ایران ۱۷ درصد یعنی بیش از یک و نیم برابر کشاورزی است و 

امسال رشد خوبی در این بخش مشاهده خواهد شد.
 *رفع تحریم های هسته ای چه پیامدهایی در روابط 

اقتصادی کشور بر جای گذاشته است؟ 
  طبق آمارهای رسمی در دوره گذشته، هر وارداتی که انجام 
می دادیم ۹ تا ۱۰ درصد گرانتر خریداری می شد، برای نمونه 
اگر اکنون ما 6۰ میلیارد دلار واردات داشته باشیم، 6 میلیارد 
دلار به صرفه ملت است. حتی صادرات مان را نیز ۹ تا ۱۰ 
درصد ارزانتر می فروختیم که از این نظر به سود ما شده است. 
می توان گفت که نسبت به سه سال پیش، حداقل سالانه 
2۰۰ هزار میلیارد تومان در دولت روحانی جلوی فسادها 

گرفته شده است.
 *با وجود این، حاشیه سازان چه اهدافی را دنبال می 

کند و آیا تاکنون نتیجه گرفته است؟ 
مخالفان دولت، امیدشان درباره مجلس دهم این بود که از 
طریق ایجاد شکاف بین اصلاح طلبان کنترل مجلس دهم را 
مانند مجلس هفتم به دست بگیرند اما هرچه تلاش کردند، 
این انسجام خدشه نیافت. اکنون اما آنان یقین پیدا کردند که 
بر انسجام حامیان روحانی خدشه وارد نخواهد شد.دولت نباید 
نگران حاشیه سازی ها باشد. کاری که باید دولت انجام دهد 
این است که با حداکثر توان به سمت شفاف سازی اقتصادی، 
فسادزدایی و آزادسازی اقتصادی برود و نتایج آن را به مردم 

اطلاع رسانی کند.

لیلاز تحلیلگر مسایل اقتصادی: 

قائم مقام بانک مرکزی اعلام کرد :سیاست های اقتصادی دولت در جامعه آرامش ایجاد کرده است

  آغاز همکاری با بانک های بزرگ اروپایی
قائم مقام بانک مرکزی از آغاز همکاری با بانک های بزرگ اروپایی خبر داد.

اکبر کمیجانی در همایش پولی نمایشگاه بورس، بیمه و بانک با اشاره به اینکه شبکه 
بانکی قبل از مذاکرات هسته ای تعاملاتی را با بانک های اروپایی داشته است و در حال 
حاضر این تعاملات ادامه دارد، گفت: سطح همکاری از بانک های متوسط به سمت بانک 
های بزرگ گسترش یافته است.وی افزود: برجام تداوم دهنده مجموعه سیاست های 
اصلاحی در سطح کلان و خرد است و زمینه ورود بانک های کشور به بازار های بین 
المللی، دسترسی به منابع ارزی مسدود شده ، درآمدهای نفتی ، نقل و انتقالات وجوه و 
گسترش روابط کارگزاری را فراهم کرده است.کمیجانی در کنفرانس بانکی همایش بورس، 
بانک و بیمه که در حاشیه نهمین نمایشگاه بورس، بانک و بیمه برگزار شد، با مروری کوتاه 
و اجمالی بر تحولات اقتصاد کلان در سه سال گذشته، افزود: اصلاحات پیش بینی شده 
در نظام بانکی کشور از یکسال گذشته منجر به تهیه طرح اصلاح نظام بانکی و مالی کشور 
شده است.وی با بیان اینکه اقتصاد ایران در سال ۹4 در عرصه کلان و نظام بانکی با چالش 
های فراوانی روبه رو بوده است تصریح کرد: وضعیت متغیرهای اقتصاد خرد و کلان در 
آغاز دولت تدبیر و امید نگران کننده بود و رشد اقتصادی در سال های ۹۱ و ۹2  بر اثر 
محدودیت ها و تحریم ها برغم بالا بودن درآمدهای نفتی و در جریان بودن تسهیلات و 
مبادلات خارجی به دلیل سیاست های اشتباه اقتصادی زمینه را برای رشد اقتصاد منفی 
6.8درصد در سال ۹۱ و منفی ۱.۹ درصد در سال ۱3۹2 فراهم کرد.وی خاطرنشان کرد: 
با شروع اصلاحات اقتصادی در دولت تدبیر و امید در سال ۹3 از وضعیت رکود عمیق 
عبور کردیم و برغم کاهش درآمدهای نفتی از آذر ۹3و پایین بودن رشد اقتصادی در سه 
ماه پایانی همان سال، رشد اقتصادی 3 درصدی را تجربه کردیم.قائم مقام بانک مرکزی 
عنوان کرد: کاهش درآمدهای نفتی در سال ۹4 ادامه یافت و قیمت نفت در اواسط سال 
۹4 به 3۰ دلار رسید که این امر درآمدهای ارزی و رشد اقتصادی کشور را تحت تاثیر 
قرار داد.وی تصریح کرد: با وجود رشد اقتصادی که قبل از برجام صورت گرفته بود این 
وضعیت بعد از حصول توافق هسته ای ادامه داشت و این توافق موجب بهبود سیاست 
های اقتصادی دولت شد. کمیجانی درباره وضعیت نقدینگی نیز اظهار داشت: نقدینگی در 
دو ماهه اول سال جاری از رشدی معادل 2.۱ درصد برخوردار شد که در مقایسه با رشد 
دوره مشابه پارسال کاهش نشان می دهد. قائم مقام بانک مرکزی گفت: افزایش مطالبات 
غیرجاری به عنوان یکی از دلایل اصلی بروز تنگنای اعتباری در شبکه بانکی مطرح بوده 
و بانک مرکزی تلاش های زیادی را در زمینه کاهش آن صورت داده است. در این زمینه 
می توان به تشکیل "کمیته فرادستگاهی رسیدگی به مطالبات معوق بانکها" اشاره کرد. 
البته این کمیته به صورت مرتب در بانک مرکزی تشکیل جلسه می دهد. آخرین آمار 
موجود نشان می دهد که نسبت مطالبات غیر جاری از ۱2.۱ درصد در پایان سال ۹3 به 
۱۱.۱ درصد در پایان اردیبهشت سال ۹5 رسیده است.به گفته وی، در سه ماهه منتهی 
به خرداد سال ۹5 متوسط نرخ دلار در بازار آزاد با توجه به گشایش های حاصله در 
پسابرجام نسبت به دوره مشابه سال قبل تنها در حدود 4.4 درصد افزایش و شکاف نسبی 
نرخ دلار رسمی و بازار آزاد در حدود2.4 واحد درصد کاهش یافته است.وی ادامه داد: نرخ 
ارز در بازار متناسب با نرخ تورم پیش می رود و در مقایسه با شرکای خارجی که میانگین 
نرخ تورم 5 درصدی را تجربه کرده اند و نرخ تورم زیر ۱۰ درصد که در حال حاضر در 
کشور وجود دارد می توان گفت نرخ ارز در بازار کشور متناسب با نرخ تورم پیش می رود.

قائم مقام بانک مرکزی با اشاره به نرخ تورم گفت: این نرخ از نقطه اوج خود در مهرماه 
سال۱3۹2)4۰.4 درصد( به ۹.۷ درصد در خرداد ۹5 کاهش یافته است ضمن اینکه تورم 
خرداد ۹5 نسبت به ماه مشابه سال قبل ) نقطه به نقطه( 6.8 درصد است.وی با بیان اینکه 
تورم دشمن فعالیت های اقتصادی و سرمایه گذاری تلقی می شود، تصریح کرد: تورم با 
ریسک هایی که ایجاد می کند تمام فعالیت ها را تحت تاثیر قرار می دهد. خوشبختانه 
دولت تدبیر و امید با تدابیر اقتصادی درست با بهبود فضای اقتصاد کلان محیط مناسب را 
فراهم و با انضباط گرایی پولی شاهد کاهش معنادار نرخ تورم بودیم. وی ادامه داد: همزمان 
با کاهش نرخ تورم به آستانه تک رقمی، رویکرد سیاستگذار پولی بر کاهش منطقی و 
متناسب نرخ سود بانکی متمرکز بوده است. به طوری که؛ اقدام اخیر شورای پول و اعتبار 
در کاهش سقف نرخ سود سپرده ها و تسهیلات بانکی به ترتیب به ۱5 و ۱8 درصد، در 
کنار توسعه بازار بین بانکی و کاهش قابل ملاحظه نرخ سود در این بازار به حدود ۱۷.5 
درصد از دیگر رویکردهای سیاستی بانک مرکزی به منظور حفظ ثبات اقتصاد کلان کشور 
و تحریک مصرف و سرمایه گذاری در راستای کمک به رشد اقتصادی است.وی گفت: ما 
به این وضع قانع نیستیم چرا که هنوز فاصله بین نرخ تورم و نرخ سود زیاد است و لازم 

است روند کاهشی نرخ سود کاهش یابد.
 وی با بیان اینکه، برجام نقطه عطفی در اقتصاد کشور است، اظهارداشت: برجام تداوم 
دهنده مجموعه سیاست های اصلاحی در سطح کلان و خرد است و زمینه ورود بانک 
های کشور به بازار های بین المللی، دسترسی به منابع ارزی مسدود شده ، درآمدهای 
نفتی ، نقل و انتقالات وجوه و گسترش روابط کارگزاری را فراهم کرده است.وی در پایان 
درباره حجم تسهیلات پرداختی شبکه بانکی طی یک ماهه نخست سال جاری گفت: 
این رقم معادل 2۱2.6 هزار میلیارد ریال بوده است که نسبت به رقم دوره مشابه سال 
قبل به میزان 6۷.۷ درصد افزایش نشان می دهد. بر این اساس سهم سرمایه در گردش از 
تسهیلات پرداختی شبکه بانکی در یک ماهه نخست سال جاری معادل 68.۹درصد بوده 
است. این سهم برای تسهیلات پرداختی در بخش صنعت و معدن معادل 86.6درصد بوده 
که نشان دهنده جهت گیری درست نظام بانکی در حمایت از تولید و خروج از رکود است.

به  نیاز  سخنگوی دولت گفت: نظام پرداخت ها 
اصلاح دارد و دولت نیز برای این موضوع وارد عمل 

شده است.
محمد باقر نوبخت  روز گذشته در نشست خبری که 
با حضور خبرنگاران برگزار شد گفت: از پارسال اعلام 
کردیم نظام پرداخت ها نیاز به اصلاح دارد و عدالت 
در این باره انجام نمی شود.وی ادامه داد: ما برای سه 
ماه نخست امسال، چهار هزار و 2۰۰ میلیارد تومان 
فقط برای ترمیم حقوق و عدالت بخشیدن پرداخت 
ها هزینه کردیم، دولت مصمم است نسبت کارکنان 
و همکاران که با زحمت فراوان می کشند اما دریافت 
آنها کم است نه تنها در قوه مجریه بلکه در قوه مقننه، 
قضاییه و بنگاه ها و همچنین نهادهای دیگر کنترل 
با مصوباتی که در شورای حقوق  باید  کند، دولت 
قانون مدیریتی کشور  قانون اصلاح  دستمزد و در 
انجام می دهد، فیش های نجومی را ریشه کن کند.

سخنگوی دولت ادامه داد: افزایش ۱2 درصدی حقوق 
عدد زیادی نیست.

 * تخصیص 6216 میلیارد تومان برای طرح 
های عمرانی 

سخنگوی دولت گفت : تاکنون  62۱6 میلیارد 
تومان برای طرح های عمرانی تخصیص داده شده 
است.محمدباقر نوبخت  در ادامه به تشریح از عملکرد 
آخرین آمارهای تولید و خرید تضمینی گندم ، چای 
بهاره ، اعطای تسهیلات و فعال سازی هفت هزار و 
های  تاکسی  نمودن  خارج  و  تولیدی  واحد   5۰۰
فرسوده و نوسازی ناوگان تاکسیرانی و آخرین وضعیت 
تخصیص طرح های عمرانی پرداخت.وی ادامه داد : 
خرید تضمینی گندم در حال انجام است که در سال 
۹4 میزان تولید گندم ۱۱ میلیون و 522 هزار تن 
بودو پیش بینی ما در سال ۹5 تولید ۱2 میلیون و 
8۰۰ هزار تن است که تا 2۱ تیرماه سال جاری شش 
میلیون و 583 هزار تن گندم به ارزش هشت هزار و 
4۰۰ میلیارد تومان خریداری شده که نسبت به سال 
گذشته ۱8 ممیز چهار درصد بیشتر است.سخنگوی 
محصول  بر  علاوه  بهار  فصل  در  داد:  ادامه  دولت 
خریداری  هم  چای  محصول   ، گندم  استراتژیک 
می شود که تا این تاریخ بالغ بر ۷۹ هزار تن چای 
به ارزش ۱4۷ میلیارد تومان خریداری شد و تولید 
چای 4۱ درصد رشد پیدا کرده است.نوبخت گفت : 
هر چند در رشد صنعت دچار چالش هایی شدیم اما 
خوشبختانه سال گذشته و امسال وضعیت تولید بخش 
کشاورزی خوب است و رشد اقتصادی را تامین می 
کند.وی افزود: از سال گذشته دولت اقدامی را برای 
خارج کردن تاکسی های فرسوده و نوساز کردن ناوگان 
تاکسیرانی انجام داده تا وضعیت آلودگی هوا که بخشی 
از آن دررابطه با تردد خودروی فرسوده در سطح شهر 
است از این مسیر بهبود یابد.سخنگوی دولت گفت: با 
فعال کردن واحدهای صنعت خودرو اشتغال نیز فراهم 
می شود.نوبخت در باره خارج کردن ۹۰ هزار خودروی 
تاکسی از ناوگان حمل و نقل گفت: تا به امروز  5۷ 
هزار و 6۱2 خودرو ثبت نام شده و پرونده هایی که 
ایران خودرو ارسال شده ۱2 هزار و ۱22 مورد  به 
است .وی ادامه داد: سیاست ما برای نوسازی ناوگان 

از طریق ارجاع صاحبان خودروهای تاکسی فرسوده 
و معرفی آنها با تسهیلات ویژه ای است تا از خودروی 
نو استفاده کنند.سخنگوی دولت افزود : فعال کردن 
واحدهای تولیدی از جمله هدفگیری ما برای سال ۹5 
است که امسال بالغ بر ۷ هزار و 5۰۰ واحد تولیدی 
بود که این واحدها در سراسر ایران گسترده هستند با 
این اقدام در اعطای تسهیلات مناسب برای سرمایه در 
گردش امکان افزایش تولید و زمینه افزایش اشتغال را 
هم فراهم کنیم.نوبخت تصریح کرد: براساس آخرین 
گزارش ها 2۹ هزار و 5۹۹  واحددر استان ها برای 
تسهیلات بانکی معرفی شده و شش هزار و ۹4۰ واحد 
به بانک ها برای گرفتن تسهیلات در گردش است 
که 456 واحد در شعبه در حال آخرین اقدامات برای 
تسهیلات سرمایه در گردش هستند که این امر روزانه 
صورت می گیرد و در نیمه اول امسال بخش قابل 
توجهی از واحدهای تولیدی نیمه فعال را به بانک ها 
معرفی کنیم و خواهیم دید با این اقدام اشتغال و تولید 
افزایش می یابد و رشد اقتصادی نیز بیشتر می شود.

وی افزود: اقداماتی که در بخش کشاورزی در حال 
انجام است بیانگر افزایش تولید است که این بخش در 
کنار کار کمکی که به صنعت انجام می دهند در پایان 
آثار خروج از رکود را مشخص می کند و برای ارزیابی 

در اختیار افراد قرار می دهیم. 
سخنگوی دولت درباره طرح های عمرانی گفت: 
دولت به صورت هدفمند از دو مسیر برای رشد و رونق 
اقتصادی فعالیت می کند بخشی از تسهیلاتی است 
که برای صنعت قرار می دهد تا واحدهای راکد را فعال 
کند که هدفگیری ما هفت هزار و 5۰۰ واحد است و 

۱3۰ تا ۱5۰ هزار فرصت شغلی فقط از این طریق 
خواهیم داشت.نوبخت ادامه داد: با سرمایه گذاری که 
در کشت های گلخانه ای و پرورش ماهی در قفس 
انجام می دهیم بخش کشاورزی فعال می شود به 
طوری که ما اکنون نهضتی را با مصوبه شورای اقتصاد 
دستورالعملی برای واگذاری طرح های عمرانی نیمه 
تمام و مشارکت مردم در اتمام طرح های عمرانی را 
آغاز کردیم.وی افزود: ما اعتباراتمان را بر روی طرح 
هایی تا پایان امسال متمرکز می کنیم تا مردم از بهره 
طرح ها برخوردار شوند و از این طریق تخصیص بهینه 
اعتبارات عمرانی صورت می گیرد.سخنگوی دولت 
ادامه داد : دولت به صورت جهت دار و با برنامه برای 
خروج از رکود به رشد اقتصادی فعالیت می کند و تا به 
امروز شش هزار و 2۱6 میلیارد تومان برای طرح های 
عمرانی تخصیص دادیم که عمدتا در تیرماه صورت 
گرفت و چهار هزار و 5۰۰ میلیارد تومان از شش هزار 
و 2۱6 میلیارد تومان را از طریق اسناد خزانه بدهی 
های پیمانکاران را پرداخت کردیم و ۱۷6 میلیارد 
تومان برای آبهای مرزی و اجرای طرح های عمرانی 
اختصاص دادیم و همچنین ۱6 میلیارد تومان برای 
تسطیح اراضی استان خوزستان و 5۰۰ میلیارد تومان 
از محل اعتبار ویژه ای برای آبرسانی روستاها در نظر 
گرفتیم که سال گذشته 5۰۰ میلیون دلار )هزار و 5۰۰ 
میلیارد تومان( به آبیاری روستاها اختصاص دادیم.وی 
ادامه داد : تا این تاریخ شش هزار و 2۱6 میلیارد تومان 
برای طرح های عمرانی تخصیص داده شد و هفته ای 
حدود هزار و 5۰۰ میلیارد تومان از محل اسناد در این 
رابطه عمل کنیم و  اگر بتوانیم مصوبه ای را که از 

مجلس درخواست کردیم ، بگیریم می توانیم طرح 
های عمرانی بیشتری را در شهرستان ها و استان ها 
فعال کنیم .وی افزود: نشست ستاد اقتصادی دولت با 
حضور رئیس جمهور در هفته دو باره تشکیل می شود 

و روند کار را به صورت دقیق کنترل می کنیم. 
*مخالفت با دونرخی شدن بنزین

 سخنگوی دولت گفت: مخالف دو نرخی شدن 
بنزین هستیم . نوبخت درادامه  نشست خبری درباره 
قانون کنگره آمریکا درباره ممنوعیت فروش هواپیما به 
ایران گفت: هنوز مراحل قانونی خود را طی نکرده و دو 
مرحله در این باره باقی مانده است ،ما با ایرباس وارد 
مذاکره مقدماتی شدیم و آنچه برخلاف برجام صورت 
گیرد حتماٌ اعتراض می کنیم.وی ادامه داد: ما از فرصت 
های  لازم  برای نوسازی ناوگانهای هوایی استفاده می 
کنیم و آنچه حقوق ما از برجام است، دنبال  می کنیم.

وی درباره صحبت های قالیباف از اینکه دولت از هفت 
سال گذشته هیچ اتوبوسی را به شهرداری نداده است،  
گفت: ما نوسازی ناوگان های شهری را انجام دادیم و 
به این بسنده نکردیم طرح نوسازی خودروهای برون 
شهری و کامیون را آغاز کردیم  و اعتباراتی که در 
قالب یک درصد مالیات سالانه در اختیار شهرداری ها 
قرار می دهیم قابل توجه است.وی افزود: قوه مجریه 
درخصوص آنچه دربودجه عمومی از صرف می شود 
می تواند از دستگاه ها گزارش نظارتی را دریافت  کند 
به طوری که ۱3 الی ۱4 هزارمیلیارد تومان سالانه 
کردیم  تلاش  کنیم،  می  کمک  ها   شهرداری  به 
تحت کنترل شورای برنامه ریزی بیاید که با واکنش 
شهرداری ها روبرو بودیم که امیدواریم در برنامه ششم 

به نحوه مقتضی انجام دهیم.سخنگوی دولت گفت: 
حذف 25 میلیون نفر از یارانه امکان پذیر نیست.  وی 
درباره کاهش 3۰۰ تا 4۰۰ میلیارد تومانی  بودجه 
دفاعی  گفت: این اساساً درست نیست. وی افزود: 
بخش تخلفات مالی صورت گرفته در دولت نهم و دهم 
را از طریق مراجع  قضایی پیگیری کردیم، نتیجه اعلام 
می شود.سخنگوی دولت درباره موضوع ایران و خروج 
انگلیس از اتحادیه اروپا گفت: ما  به تصمیم مردم 
احترام می گذاریم و دولت موضع خاصی در این باره 
ندارد.  *دولت در قبال منافع ملی کشور موضع گیری 
دارد   سخنگوی دولت با تاکید بر موضع گیری های 
دولت در قبال منافع ملی کشور گفت:  در عین حال 
هیات ویژه ای از سوی شورای عالی امنیت ملی  برای 
نظارت بر چگونگی اجرای برجام تشکیل شده است.   
محمد باقر نوبخت د در خصوص موضع دولت در قبال  
برعهدی های یکسال گذشته آمریکا دراجرای برجام 
تصریح کرد: دولت باید در خصوص  حقوق عینی و 
منافع ملی کشور موضع گیری داشته باشد که این کار 
در حال انجام است.وی افزود: همچنین در خصوص 
حقوق ما در قبال توافقنامه برجام، هیاتی ویژه از سوی 
شورای عالی امنیت ملی تشکیل شده که گزارش خود 
را درباره چگونگی اجرای برجام به ویژه از سوی طرف 
های مقابل تهیه می کند.نوبخت خاطرنشان کرد: این 
هیات نتیجه بررسی های خود را به مسئولان عالی 
نظام منعکس می کند اما اطلاع رسانی در سطح 
عمومی در این باره منوط به تشخیص این هیات است.

* اجازه ایجاد محدودیت در توان دفاعی 
کشور را به طرف مقابل نمی دهیم

سخنگوی دولت با بیان اینکه از هیچ یک از مواضع 
اصولی مان کوتاه نخواهیم آمد ، تاکید کرد: برجام در 
خصوص مباحث هسته ای است و دولت در خصوص 
موضوعاتی مانند بحث موشکی با قدرت اعلام می کند 
که اجازه ایجاد محدودیت در توان دفاعی کشور را به 
طرف مقابل نمی دهیم.نوبخت  تصریح کرد: دولت از 
حق ملت ایران برای تقویت بنیه دفاعی خود استفاده 
به  کامل خواهد کرد.نوبخت گفت: در هیچ جایی 
طرف مقابل  اجازه نخواهیم داد تا در توان بازدارنده 
و دکترین دفاعی ما ایجاد محدودیت کند.سخنگوی 
دولت با اشاره به اقدامات طرف مقابل و سخنان صدر 
اعظم آلمان و بان کی مون تصریح کرد: هر جا احساس 
کنیم اقدامی بر خلاف منطق برجام در حال انجام 
است حتما موضع گیری خواهیم کرد واگر توطئه ای 
نیز باشد قطعا متناسب با آن برخورد خواهیم کرد.وی 
در ادامه با تاکید بر نگاه ارزشی و هنجاری جمهوری 
اسلامی ایران  به رخدادهای منطقه گفت: ما از احقاق 
این حق به هیچ وجه کوتاه نخواهیم آمد اما از فرصتها 
نیز استفاده می کنیم.نوبخت خاطرنشان کرد:  به جای 
درشت گویی و مذاکره نکردن، با اجتناب از فرصت 
دادن به طرف مقابل برای سوء استفاده ، حقوق خود 
را استیفا می کنیم.وی در خصوص حمایت ایران از 
حزب الله لبنان و حماس تصریح کرد: اگر قرار است 
برای توافق در این زمینه موضع خاصی تغییر کند این 
موضع غیرمنطقی و غیر عقلانی طرف مقابل است که 

باید تغییر کند.
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عابدینی: 

 روشی جدید جایگزین حق پخش می شود
سرپرست کمیته اقتصادی و بازاریابی فدراسیون فوتبال می گوید به هیچ وجه دنبال حکم 

و سمت نیست و فقط به قصد رهنمون کردن در این کمیته حاضر شده است.
امیر عابدینی درباره انتخاب او به عنوان سرپرست کمیته اقتصادی و بازاریابی فدراسیون 
از سوی مهدی تاج اظهار کرد: اولا اینکه من هنوز هیچ حکمی را در این باره دریافت 
نکرده ام. کمیته اقتصادی و بازاریابی تعریفی برای خود دارد. این کمیته سمت اجرایی ندارد 
و اگر به اساسنامه رجوع کنید کاملا در آن قید شده است. انجام فعالیت های اقتصادی، 
ارائه مشاوره و برنامه ریزی جزو وظایف این کمیته است. همان طور که گفتم مسئول این 
کمیته سمت اجرایی ندارد. سرپرست کمیته اقتصادی و بازاریابی فدراسیون فوتبال ادامه 
داد: اگر بتوانیم حساب شده کار کنیم و برای فوتبال درآمدزایی داشته باشیم فوتبال مان با 
مشکلات گذشته مواجه نمی شود. من پذیرفته ام که این کار را انجام دهم و پیشنهادهایم 
را هم خواهم داد. تا زمانی که این پیشنهادها داده می شود باید شرایط آیین نامه ای و عقد 
قراردادها درست شود. الان نه مسئولیتی پذیرفته ام و نه وظیفه ای روی دوش من است 
و فقط به عنوان سرپرست معرفی شده ام، هرچند به دنبال پست و سمت نیستم و برای 
من حکمی هم صادر نشده است. او درباره کارنامه ضعیف کمیته اقتصادی و بازاریابی در 
طول دوره ریاست علی کفاشیان گفت: یکی از دلایل عدم موفقیت این است که هر کسی 
در بخشی کارها را پیش می برد. همه باید به صورت یک تیم عمل کنند. در دوره گذشته 
سازمان لیگ، تیم های ملی، شرکت افق سبز، آکادمی فوتبال و... به صورت مجزا کار کرده اند 
و این گونه پیشرفت میسر نمی شود. در این دوره ما مشغول مشکلات روزمره مان شده 
بودیم. در دوره گذشته قراردادهای  خوبی را منعقد کردیم. در راس کمیته بازاریابی دوره 
گذشته علی کفاشیان، محمد درخشان و عباس ترابیان حضور داشتند که همگی زحمات 
زیادی کشیدند و کارهای ارزشمندی را انجام دادند. عابدینی افزود: ما در سازمان لیگ هم 
با رفع موانع قانونی سعی در پیشبرد اهداف مان داشتیم و چنین برنامه هایی زمانبر هستند. 
امسال هم برای موفقیت جلسات مختلفی را برگزار کرده ایم و باید سعی کنیم در این کمیته 
مشکلات تیم های ملی و... را حل کنیم. سرپرست کمیته اقتصادی و بازاریابی در واکنش به 
اعتراض برخی از اعضای هیات رییسه فدراسیون فوتبال به انتصاب او گفت: من فکر می کنم 
برخی از اعضا اساسنامه را نمی خوانند یا سواد خواندن ندارند یا وقت نمی کنند که این کار 
را انجام دهند و فقط در رسانه ها مصاحبه می کنند. آن ها به جای این صحبت ها بهتر است 
اساسنامه را مطالعه کنند چرا که حکم سرپرستی در اختیار رییس فدراسیون فوتبال است 
و نیاز به هیچ مصوبه ای ندارد. عضو هیات رییسه سازمان لیگ فدراسیون فوتبال درباره پیدا 
کردن راهکاری برای حل شدن حق پخش فوتبال اظهار کرد: دو سال پیش قیمت نفت 
در حدود ۱۱۰ دلار بود اما الان هر بشکه نفت را 4۰ دلار می فروشند. دولت از نظر منابع 
درآمدی دچار مشکل شده است. اگر قبلا یک اتومبیل گران قیمت کره ای را ۱۰۰ میلیون 
تومان می خریدیم الان به ازای آن اتومبیل 5۰۰ میلیون تومان می پردازیم یا قیمت هر متر 
خانه در تهران چند برابر شده است. همه این ها معنا و مفهوم این را می دهد که وضعیت 
اقتصادی کشور خوب نیست. افزایش تورم روی همه زمینه ها تاثیر می گذارد. صداوسیما هم 
در این مدت با فشارهای مالی مواجه شده است. ما به دنبال راهی هستیم و روشی را دنبال 
می کنیم که جایگزین حق پخش تلویزیونی شود. او با دعوت از بنگاه های اقتصادی برای 
ورود به فوتبال اضافه کرد: برای مثال اپراتورها سال گذشته وارد فوتبال شدند و سودهای 
کلانی هم داشتند. نمی شود که همه از دور به فوتبال نگاه کنند و هیچ کمکی به آن نکنند. 
بنگاه های اقتصادی باید وارد گود شوند و از فوتبال حمایت کنند. در حالی که رقبای ما رو 
به منابع مالی خوابیده اند ما در حال دست و پنجه نرم کردن با مشکلات روزمره خودمان 
هستیم. عابدینی درباره عملکرد مهدی تاج در فدراسیون فوتبال در دو ماه گذشته و عدم 
انتخاب نایب رییس دوم و دبیرکل گفت: یک سری از کارها از دوره قبل بر روی زمین مانده 
است. در 6 ماه آخر دوره ریاست کفاشیان معلوم نبود که چه اتفاقی می افتد و چه کسی 
در انتخابات شرکت می کند. در آن شرایط ما 5-6 ماه را از دست دادیم و حالا از آن ناحیه 
لطمه می خوریم. مهم ترین کاری که تاج در این مدت انجام داده حل و فصل مشکلات 
عمده تیم ملی فوتبال بوده است. به نظر من او 2۰ ساعت از  زمان خود را صرف رسیدگی 
به امورات فدراسیون فوتبال می کند. هرچند در نبود رییس سازمان لیگ همه کارها به 
موقع انجام شده و هیچ کاری روی زمین نمانده است. در این مدت ما 44 کار مختلف را 
انجام داده ایم که بسیار خوب بوده است اما بالاخره کارهایی در فدراسیون وجود دارد که 

باید هرچه سریع تر حل و فصل شود.

وعدههایجیووابرایپیراهنهایتیمملی

اعتراف به کیفیت پایین لباس ها در دو بازی اخیر
شرکت ایتالیایی جیووا که تولید البسه های فدراسیون فوتبال را برعهده دارد وعده داده 

است که لباس هایی در حد استانداردهای نایک و آدیداس تولید خواهد کرد.
 شرکت تولیدی البسه های ورزشی جیووا که از حدود سه، چهار ماه پیش با فدراسیون 
فوتبال قرارداد بسته برای بازی های ایران با قطر و چین در حال تدارک لباس جدیدی است.

پس از این که فدراسیون فوتبال سه طراحی جدید توسط دانشگاه الزهرا )س( و وزارت 
فرهنگ ارشاد اسلامی برای پیراهن های تیم  ملی فوتبال ایران انجام داد و آن را از تاریخ 
پانزده خرداد در اختیار این شرکت ایتالیایی قرار داده احتمالا دو روز دیگر پیراهن های 
جدید به دست فدراسیون فوتبال می رسد تا آنها را تایید کند. این البسه ها از چند روز 
پیش توسط پست DHL ارسال شده و در حال  حاضر در آلمان به سر می برد.طبق اعلام 
این شرکت ایتالیایی طراحی ها در اختیار چهار تولیدی مختلف جیووا در کشور چین قرار 
گرفته و هر چهار شرکت نمونه اولیه خود را تولید کرده اند.این پیراهن ها در حالی به دست 
فدراسیون فوتبال می رسد که پیش از این به ایتالیا ارسال شده و شرکت جیووا نمونه های 
چینی را بررسی کرده و برای تولید انبوه منتظر پاسخ فدراسیون فوتبال ایران است تا پس 
از اعلام رضایت از هر کدام از پیراهن ها، یکی از تولیدی های چین آن را به تولید انبوه 
برساند.همچنین شرکت ایتالیایی اعلام کرده که لباس های تولید شده در حد لباس های 
تولید شده شرکت های نایکی و آدیداس است و از تکنولوژی درای فیت )Dry fit(  استفاده 
شده است، چرا که مدیرعامل این شرکت پیش از این اعلام کرده بود که از پیراهن های 
استفاده شده در بازی با مقدونیه و قزاقستان راضی نیست و این البسه ها در شأن تیم 
 ملی فوتبال ایران نبوده است.با این حال شرکت ایتالیایی در گذشته هم اعلام کرده بود 
که خواهان زمان بیشتری است تا به کیفیت خواهان فدراسیون فوتبال ایران دست یابد. 
طراحی های پیشنهادی فدراسیون فوتبال در دو رنگ سفید و قرمز بوده و رنگ سومی در 
نظر گرفته نشده است. البته احتمالا یکی از این طراحی ها شباهت زیادی به پیراهن تیم 

فوتبال آرسنال دارد.

اسدی دبیرکل فدراسیون فوتبال باقی ماند
علیرضا اسدی به عنوان دبیرکل فدراسیون فوتبال باقی ماند.

 نشست هیات رئیسه فدراسیون با حضور کلیه اعضا بعدازظهر دیروز  برگزار شد.
در این جلسه که مهدی تاج، علی کفاشیان، الهه عرب عامری، حیدر بهاروند، فریدون 
اصفهانیان، محمود شیعی، عبدالکاظم طالقانی، هدایت ممبینی و علیرضا اسدی حضور 
داشتند موارد زیر به تصویب رسید: ۱-رئیس فدراسیون فوتبال گزارشی از آخرین وضعیت 
مالی فدراسیون را ارائه کرد. 2-مقرر شد کلیه آیین نامه های سازمان لیگ پس از تایید در 
هیات رئیسه این سازمان به هیات رئیسه این سازمان ارائه شود. 3-رئیس فدراسیون گزارشی 
از انتصابهای اخیر در این فدراسیون را ارائه کرد. 4-با تصویب هیات رئیسه فدراسیون، حیدر 
بهاروند رئیس کمیته استانها شد. 5-با تصویب هیات رئیسه فدراسیون، عبدالکاظم طالقانی 
به عضویت کمیته استانها منصوب شد. 6-علیرضا اسدی با تصویب هیات رئیسه به عنوان 
دبیرکل فدراسیون منصوب شد. ۷-مقرر شد رئیس فدراسیون فردی را به سخنگوی هیات 

رئیسه معرفی کند و در صورت صلاحدید این ماموریت را شخصا بر عهده بگیرد.

فینالی که برای ایرانی ها هزینه داشت

آتش به فرهنگ ایرانی
این بار با همکاری گزارشگران فوتبال

حمله و فحاشی برخی از کاربران ایرانی به صفحه اجتماعی افراد، پدیده ی جدیدی نیست 
اما تبلیغ و تشویق غیرمستقیم از طریق تلویزیونْ آن هم در جریان پخش یک رویداد پر 
مخاطب نکته ای است که نباید به راحتی از آن گذشت. موضوعی که تاثیراتش در حواشی 

اینترنتی پس از فینال یورو 2۰۱6 مشهود و قابل احصاء است.
دیدار نهایی یورو 2۰۱6 یکشنبه شب بین دو تیم فرانسه میزبان و پرتغال برگزار شد. 
نیمه نخست این دیدار تحت تاثیر آسیب دیدگی  کریستیانو رونالدو، ستاره پرتغالی قرار 
گرفت. مهاجم رئال  مادرید توسط دیمیتری پایت آسیب دید. رونالدو با چشمان گریان 
زمین را ترک کرد و موجب نگرانی کادر فنی پرتغال و هواداران شد اما این اتفاق برای مردم 
ایران نیز خوشایند نبود. بلافاصله پس از آسیب دیدگی  کریستیانو رونالدو برخی از کاربران 

ایرانی به صفحه اینستاگرام پایت رفتند و به او توهین کردند.
این اتفاق ناخوشایند پس از اعلام عادل فردوسی پور گزارشگر دیدار فینال مبنی بر اینکه 
برخی ایرانی ها به صفحه اجتماعی "پایت" در اینستاگرام حمله کرده اند سرعت بیشتری 

به خود گرفت و موجب شد تا بسیاری از این موضوع آگاه شده و به صفحه پایت بروند.
نقش تلویزیون و رسانه ملی در اتفاق یکشنبه شب تاثیرگذار بود. اگر گزارشگر این موضوع 
را در حین گزارش عنوان نمی کرد، شاید افراد کمتری متوجه آن می شدند. این اتفاق یادآور 
ضرب المثلی در زبان فارسی است که می گوید »به فلانی گفتند جنگل را آتش نزن، گفت 
خوب شد یادم انداختی!«. متاسفانه در این دست اتفاقات رسانه ملی هم در به آتش زدن 

فرهنگ ایرانی کم کمک نکرده است!
توهین در شبکه های اجتماعی ریشه گسترده ای دارد و تنها ورزشکاران مشهور با آن 
روبرو نمی شوند. کافی است یک صفحه ورزشی، عکسی از کریستیانو رونالدو و یا لیونل 
مسی منتشر کند تا شاهد پیام های توهین آمیز افراد به یک دیگر باشیم که پیام هایشان 
به هیچ وجه ربطی به عکس هم ندارد. ادامه توهین ها باعث شده برخی از صفحات، افرادی 
که توهین می کنند و یا از کلمه های رکیک استفاده می کنند را »بلاک« کنند. با این روش 
شاید کمتر شاهد توهین ها در صفحه های اجتماعی باشیم. اتفاقی که به طور کامل برعکس 
عملکرد رسانه ملی در اتفاق یکشنبه شب بود. اتفاقی که موجب شد روزنامه  آس اسپانیا نیز 

در خبری به آنچه ایرانی ها در صفحه دیمیتری پایت انجام دادند، اشاره کند.
پس از این اتفاق ها، اکانت اینستاگرام نشریه آس نیز خبر شاهکار ایرانی ها در فضای 
مجازی را کار کرد. در کمال تعجب، بازهم دار و دسته ایرانی نما به آن صفحه نیز رفته و با 
ابراز خوشحالی از اینکه کارشان دیده شده و حتی خبرش نیز در یک رسانه خارجی کار 
شده است، کامنت های زیادی گذاشتند. در برخی از کامنت ها دیده می شد که برخی ها 
می گفتند باید به سایرین هم خبر داد تا به این صفحه بیایند و فقط کامنت بگذارند. 
کامنت هایی که تعدادشان به بیش از 35۰ هزار برای یک »پُست« اینستاگرام می رسد. 
لابلای این کامنت ها حتی در مورد اینکه چند ساعت بعد قرار است به کدام صفحه حمله 
شود نیز صحبت می شود. حتی صفحه »دونالد ترامپ«، کاندیدای ریاست جمهوری آمریکا 

نیز یکی از صفحه هایی است که برخی ها در مورد حمله به آن صحبت کردند. 
به واقع مشخص نیست تا چه زمانی قرار است شاهد این اتفاق ها باشیم و از این گروه 
ضربه بخوریم. شاید بی توجهی نسبت به رفتارهای این گروه، بهترین کار ممکن باشد. 
هرچه بیشتر به کارهای آنها اهمیت داده شود، ظاهرا اوضاع را بدتر می کند زیرا این گروه 
دست به هر کاری می زند تا دیده شود و وقتش را بگذراند. حال اگر در این میان صحبت از 
فرهنگ سازی و یا تقبیح چنین کارهایی نیز بشود، با توجه به رفتاری که از این گروه انتظار 

می رود، بدون شک تاثیری را شاهد نخواهیم بود.
هرچند این اتفاقات تلخ که بعضا بازتاب جهانی دارد در حاشیه ورزش ایران بسیار دیده 
شده اما شاید دامن نزدن به آن در رسانه ملی و سایر رسانه ها راهکاری باشد برای پایان 
این اتفافات تلخ. اتفاقاتی که کم ترین تاثیر آن ذهنیت ساختن منفی از ایران و فرهنگ 
ایرانی است. متاسفانه فحاشی ها بعضا اینقدر وقیح و بی شرمانه است که حتی نمی توان آن 
را به زبان آورد. امید است که گزارشگران تلویزیون و رسانه ملی به این مهم توجه بیشتری 

داشته باشند.
مروری بر سوابق

- پس از رویارویی ایران و آرژانتین در جام جهانی 2۰۱4 برزیل و گلی که لیونل مسی 
در دقیقه  آخر وارد دروازه تیم ملی فوتبال ایران کرد، این گروه به صفحه فیس بوک لیونل 

مسی رفتند و شروع به فحاشی کردند.
- ایوان زایتسف، والیبالیست ایتالیایی نیز دیگر قربانی ایرانی ها بوده است. او نیز ورزشکار 
مشهور دیگری بود که با حمله این گروه از ایرانی ها در فضای مجازی روبرو شد. او پس از 
این اتفاق گفت: »فحاشی یک نوع سرگرمی برای ایرانی هاست!« باعث تاسف است که عده 

کوچکی موجب به وجود آمدن چنین جمله ای می شوند.
- تلویزیون پیش از جام جهانی 2۰۱4 اعلام کرد مراسم قرعه کشی  این رقابت ها را به 
صورت زنده پخش می کند اما به علت پوشش فرناندا لیما، مجری این برنامه نتوانست این 
مراسم را به طور کامل پخش کند. این اتفاق فرصتی دوباره برای این دسته از افراد بود که 
به صفحه لیما بروند و از خجالتش دربیایند. واکنش مجری برزیلی اما آن گروه خاص از 
ایرانی ها را شاید شرمنده کرده باشد. »در قرعه کشی بعدی لباس مناسبی می پوشم تا شما 
نیز بتوانید برنامه را نگاه کنید.« لیما به حرفش عمل کرد و در قرعه کشی بعدی لباس 
پوشیده ای به تن کرد اما حتی این اتفاق نیز موجب نشد این گروه دست از کارهایشان 

بردارند. آنها به واکنش ها هیچ توجهی نمی کنند و به کار خود ادامه می دهند.

نگاهی بر نقل و انتقالات تیم فوتبال صبای قم  
در آستانه لیگ برتر

تیم فوتبال صبای قم در حالی خود را مهیای حضور در 
فصل جدید لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور می کند 
که عملکرد متوسطی در نقل و انتقالات پیش فصل 

داشته است.
مشکلات مدیریتی و مالی در تیم فوتبال صبای قم 
سبب شد این تیم به همراه نفت تهران پر ابهام ترین 
وضعیت در میان تمامی تیم های حاضر در لیگ برتر 

فوتبال را داشته باشد.
در شرایطی که پس از پایان لیگ پانزدهم اعلام شد 
که علی دایی در فصل جدید نیز سرمربی صبا باقی 
خواهد ماند و صبا بر اساس همین برنامه، اقدام به تمدید 
قرارداد با بازیکنان خود و جذب مهره های جدید کرد اما 

شرایط در ادامه دگرگون شد.
به بخش  قم  باشگاه صبای  واگذاری  برنامه  لغو  با 
خصوصی و نیز ادامه حرکت این باشگاه در مسیر جذب 
اسپانسرهای مقطعی، علی دایی که به مشکلات مالی 

صبا واقف بود با این تیم به همکاری خود ادامه نداد.
صبای بی پول برای رفع مشکلات خود در شرایطی 
که زمان مناسب برای آماده سازی و حضور موثر در 
نقل و انتقالات را از دست داده بود تصمیم گرفت از 
فرصت محدود باقی مانده به نحو احسن استفاده کند 
و اولین اقدام در این راه انتخاب صمد مرفاوی به عنوان 
سرمربی صبا بود. مرفاوی به همراه یار همیشگی خود 
ساکت الهامی روانه صبا شد و با حضور رسمی وی در تیم 
سابقش، برنامه نقل و انتقالات صبا آغاز شد و صبا دیرتر 
از تمامی تیم های حاضر در لیگ برتر وارد این عرصه شد.

بازیکنان خروجی از صبا
تعداد زیادی از بازیکنان صبا در لیگ پانزدهم، در 
پایان آن فصل تبدیل به بازیکن آزاد شدند و دیگر با صبا 
قراردادی نداشتند و همین امر سبب شد به راحتی اقدام 

به مذاکره با تیم های دیگر کنند.
در این میان، چند بازیکن اصلی و تأثیرگذار صبا از 
این تیم جدا شدند تا صبا به طور کامل چهره اش را 
تغییر دهد و تبدیل به تیم کاملا متفاوتی نسبت به فصل 
گذشته شود. جلال علیمحمدی برترین گلزن فصل 
گذشته صبا که البته یک نیم فصل کامل را به دلیل 
آسیب دیدگی از دست داده بود با نظر عبدالله ویسی 

راهی اصفهان و سپاهان شد.
سپاهان تنها به جذب علیمحمدی اکتفا نکرد و فرید 

بهزادی کریمی نیز که در نیم فصل لیگ پانزدهم به صبا 
بازگشته بود راه علیمحمدی را طی کرد و به پیشنهاد 

همکاری سپاهان اصفهان پاسخ مثبت داد.
پیام صادقیان نیز که در نیم فصل به صبای دایی آمده 
بود و دقایق کمی برای حضور در میدان فرصت پیدا 
کرد راهی ماشین سازی تبریز شد و امیر حسین صادقی 
مدافع میانی و با تجربه صبا راه پایتخت در پیش گرفت و 

با تیم فوتبال پیکان و مجید جلالی ملحق شد.
صادقی تنها مدافع جدا شده صبا نبود. زوج وی در 
قلب خط دفاعی صبای قم یعنی خوزه فیلیپه ماچادو نیز 
پس از یک فصل درخشان در صبا، با پیشنهاد تیمی در 
لیگ سری آ برزیل مواجه شد و بدیهی بود که وی به این 
پیشنهاد فوق العاده آن هم از سرزمین مادری اش روی 

خوش نشان داد و ایران را ترک کرد.
تعداد زیادی از بازیکنان صبا در لیگ پانزدهم، در 

پایان آن فصل تبدیل به بازیکن آزاد شدند و دیگر با 
صبا قراردادی نداشتند محمد امین آرام طبع مدافع چپ 
سرعتی صبا نیز که با پیشنهاد پرسپولیس مواجه شده 
بود در عین ناباوری به پرسپولیس رفت تا زیر نظر برانکو 
ایوانکوویچ به دوران حرفه ای خود ادامه دهد. اکبر صادقی 
هافبک میانی صبا که وی نیز از جمله ورودی های نیم 
فصل تیم علی دایی بود با پیشنهاد دایی تصمیم گرفت به 
تیمی برود که دایی هدایت آن را بر عهده دارد و در نتیجه 
به نفت تهران ملحق شد. ابوالفضل ابراهیمی کاپیتان 
کهنه کار صبای قم و مرد خط میانی این تیم نیز یکی 
دیگر از خروجی های صبا بود. در شرایطی که صبا برای 
تمدید قرارداد ابراهیمی برنامه داشت، ابراهیمی حاضر به 
تمدید نشد و به پیشنهاد مجید جلالی پاسخ مثبت داد و 

به پیکان تهران پیوست.
فرشید باقری هافبک دفاعی صبا در فصل گذشته 

که در اوج جوانی عملکرد فوق العاده ای در صبا داشت 
نیز به استقلال پیوست تا در آبی های پایتخت به دنبال 
پیشرفت و دست و پا کردن نامی برای خود باشد ضمن 
اینکه در میان بازیکنانی که قرارداد خود با صبا را فسخ 

کردند، سامان آقازمانی شاخص ترین چهره بود.
محمد قاضی نیز که قراردادش با صبا پایان یافته بود 
با این باشگاه برای ادامه همکاری به توافق نرسید و امید 
قربانی ، سعید محمدقمی و محمد بائوج رضایی هم صبا 

را ترک کردند.
بازیکنان ورودی به صبا

صبا با توجه به از دست دادن فرصت حضور موثر در 
نقل و انتقالات پیش فصل، گزینه های پرتعدادی برای 
جذب در پیش رو نداشت و به سراغ بازیکنانی رفت که 

بتوانند تا حدی جای بازیکنان رفته را پر کنند.
بود که فصل  بازیکنان  این  از  یکی  قاسم دهنوی 

گذشته در نیم فصل از صبا به خونه به خونه بابل رفت 
اما دوباره با پیشنهاد صبایی ها به خانه سابق برگشت و 

به صبا ملحق شد.
رضا عنایتی مهاجم 4۰ ساله لیگ برتر که عنوان 
برترین گلزن تمام دوره های لیگ برتر فوتبال را در اختیار 
دارد در شرایطی که قرار بود به تیم دسته اول بادران 
بپیوندند با چرخش به سمت لیگ برتر، به صبا پیوست تا 
یک بار دیگر با تیمی ملحق شود که در آن دوران موفقی 

را سپری کرده بود.
 صبا با جذب کیوان امرایی، پروژه جذب بازیکنان 
سابق خود را کامل کرد و این بازیکن میانی را که مدتی 
در پدیده مشهد و نفت مسجد سلیمان و البته مس 
کرمان بازی کرده بود را یک بار دیگر به خدمت گرفت و 

به خط میانی خود اضافه کرد.
 وحید علی آبادی یکی دیگر از بازیکنانی بود که سابقه 
پوشیدن پیراهن صبا را داشت و صبا دوباره این بازیکن را 
به قم آورد. هافبک دفاعی دونده ای که سال گذشته را با 
یک مصدومیت تلخ پشت سر گذاشته بود و حالا دوباره 

به صبا ملحق شده است. 
بازیکن فصل گذشته راه آهن،  حمیدرضا دیوسالار 
مهران امیری بازیکن سال گذشته گیتی پسند اصفهان 
که 2 گل برای این تیم به ثمر رساند، امید جهان بخشی 
و علی ابراهیمی دیگر نفراتی بودند که با عقد قراردادی 
به صبای قم پیوستند. ابراهیمی و جهان بخشی بازیکنان 
کاملا ناشناس هستند و هیچ سابقه ای از آن ها یافت نشد.

بازیکنان فصل گذشته، مسعود حق جو،  بین  از   
عبدالکریم اسلامی و میلاد فراهانی تصمیم گرفتند 
قرارداد خود را با صبا تمدید کنند که البته فراهانی با 
توجه به پیشنهاد نفت تهران ممکن است این تیم را ترک 

کند و صبا دروازه بان جدید به تیم خود اضافه کند.
 حامد لک و محمد رضا قدرتی پور دروازه بانان صبای 
قم در فصل جدید هستند که میلاد فراهانی احتمالا 
گزینه نیمکت نشینی حامد لک است و اگر وی به نفت 
تهران برود صبا یک دروازه بان در حد و اندازه لک جذب 
می کند و قدرتی پور نیز مثل 2 سال اخیر دروازه بان سوم 
صبا خواهد بود.  صبا محسن کرمی، داوود بهادری و سید 
مهدی حسینی بازیکنان بومی خود را از فصل قبل حفظ 
کرده است و میلاد آبادی و عرفان بادی را از میان بومی ها 

به تیم خود اضافه کرده است.

احسان حدادی با انگیزه در جدال با رقبای آماده
نایب قهرمان پرتاب دیسک المپیک لندن مدت هاست موفق نشده رکورد خوبی را ثبت کند 
با این حال باز هم همه امیدوارند که حدادی بتواند با انگیزه خود دومین مدال المپیکش را به 

دست بیاورد.
 ، ریو  المپیک 2۰۱6  آغاز  از  قبل  دیسک  پرتاب  معتبر  رقابت های  آخرین  از  یکی  در 

دوومیدانی کاران این ماده در موناکو به رقابت با یکدیگر می پردازند.
در این رقابت ها گرد کانتر از استونی،  زولتان کوواگو از مجارستان،  پیوتر مالاخوفسکی از 
لهستان،  مارتین لوئیز از اسپانیا، فیلیپ میلانوف از بلژیک، دانیل استال از سوئد، روبرتاوربانک از 

لهستان و مارتین ویریگ از آلمان حضور دارند.
اما احسان حدادی تنها شانس دوومیدانی ایران برای کسب مدال در المپیک، تاکنون بدون 

اینکه در مسابقه معتبری به مانند دایموند لیگ حاضر باشد راهی المپیک می شود.
حدادی سال گذشته پرتابی معادل 65.22 داشت که بعد از کاهش ورودی المپیک از 66 متر 

به 65 متر  موفق شد با همین پرتاب جواز حضور درالمپیک را کسب کند.

 World نایب قهرمان پرتاب دیسک المپیک که مدتی ست که مصدوم است در رقابت های
challenge  مادرید با 63.۱۰ در جایگاه سوم قرار گرفت و چند روز بعد نیز در بیلبائو 62 متر  و 

85 سانتی متر پرتاب کرد و چهارم شد.
حدادی چند روز پیش نیز در لوکزامبورگ با 62 متر و 32 سانتی متر قهرمان شد.

او در بازی های آسیایی 65.۱۱ پرتاب کرد و به مدال طلا رسید البته با رکوردی که خودش هم 
از آن ابرای نارضایتی کرد. بنابراین او مدت هاست که پرتابی بیشتر 66 متر نداشته و همین کار را 

برای خوش رنگ کردن مدال المپیکش و شاید حتی تکرار نقره لندن دشوار می کند.
در حال حاضر رقبای او پرتاب های بهتری دارند. با این حال نمی توان کاملا ناامید بود او قبل 
از لندن نیز رکوردهای خوبی نداشت اما در المپیک موفق شد عملکرد قابل قبولی داشته باشد و 

با مدال از این بازی ها بازگردد.
برعکس این شرایط قبل از المپیک پکن حاکم بود. حدادی رکوردهای خوب و جهانی داشت و 

همه منتظر مدالش بودند اما مصدومیتش باعث شد او در این بازی ها موفق نباشد.

در نظر دارد در اجرای ماده 88 قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت، مکا   ن های ورزشی به شرح جدول ذیل را  از طریق مزایده به اشخاص 

حقیقی و حقوقی واجد شرایط واگذار نماید. متقاضیان می توانند از روز دوشنبه ۱3۹5/4/2۱ به مدت )5( روز کاری تا پایان وقت اداری روز  شنبه 

۱3۹5/4/26 جهت دریافت پاکات به این اداره کل واقع در بلوار امین - جنب سالن شهید رضائیان مراجعه یا اسناد و مدارک را از سایت اداره کل ورزش 

و جوانان به آدرس الکترونیکی www.ghomsport.ir  اخذ و مدارک تکمیل شده را تا پایان وقت اداری ) ساعت 14 ( روز چهارشنبه ۱3۹5/5/6 

تحویل این اداره کل نمایند. ضمنا تاریخ بازگشایی پاكات روز پنجشنبه ۱3۹5/5/۷ ساعت 10 صبح  در  این اداره کل می باشد. 

شرایط عمومی شركت در مزایده: 
۱ - داشتن حداقل 25 سال تمام برای اشخاص حقیقی  

2 - داشتن مدرك تحصیلی حداقل دیپلم برای اشخاص حقیقی 
3- دارا بودن کارت پایان خدمت یا معافیت برای متولدین ۱338 به بعد 

4- عدم سوء پیشینه کیفری موثر و تائید صلاحیت های فردی متقاضی از سوی واحد حراست
5- الزام و اعتقاد به نظام جمهوری اسلامی ایران و قانون اساسی و تابعیت ایران 

شرایط اختصاصی شركت در مزایده : 
۱- داشتن صلاحیت فنی و تخصصی: )داشتن سوابق ورزشی، باشگاه های ورزشی رسمی دارای مجوز، بازنشستگان سازمان تربیت بدنی، فارغ التحصیلان 

رشته تربیت بدنی، تعاونی های فعال ورزشی، هیئت ها و فدراسیون های ورزشی(
2 - داشتن دسته چك معتبر و ارائه گردش کار بانکی 3 ماهه اخیر حساب شرکت کننده در مزایده .

3 - پیشنهاد دهنده نباید مشمول قانون منع مداخله کارکنان دولت )اعم از رسمی، پیمانی و قراردادی و ....( در معاملات دولتی باشد. 
4-  اداره کل ورزش و جوانان در قبول یا رد هر یك از پیشنهادها مختار است.

5- طبق جزء )5( بند )الف( ماده )۱4( قانون برگزاری مزایدات اعتبار پیشنهاد قیمت برنده مزایده حداکثر تا 10 روز کاری پس از ابلاغ می باشد که 
برنده باید با سپردن تضمین بانکی انجام تعهدات برای استخر و زمین فوتبال معادل 4۰ % قیمت سالیانه و برای سالن های ورزشی معادل 25 %  قیمت 

سالیانه مبادرت به انعقاد قرارداد نماید در غیر این صورت نسبت به ضبط سپرده اقدام خواهد شد.
6- ارائه بیمه نامه ورزشکاران و بیمه مکان مورد مزایده جهت  انعقاد قرارداد الزامی است .

۷- متقاضی می تواند حداکثر دو مکان را اجاره نماید. )افزایش نرخ تعرفه ها در اماكن ورزشی سالیانه حداكثر 10 درصد بوده كه از سوی 
اداره كل به مستاجر اعلام می گردد(

8- اخذ مجوز فعالیت ورزشی از اداره کل ورزش و جوانان استان قم جهت انعقاد قرارداد الزامی است.
۹- در جلسه بازگشایی پاکت ها چنانچه مدارك مندرج در پاکت )ب( کامل نباشد پیشنهاد نامبرده مردود اعلام می گردد. 

۱۰- متقاضی شرکت در مزایده ملزم به امضاء کلیه اوراق دریافتی می باشد، در صورت عدم رعایت، پیشنهاد ایشان مردود اعلام می گردد، ضمنا تعداد 
شرکت کنندگان در مزایده جهت بازگشایی پاکت ها محدودیت ندارد. )شركت كننده در مزایده می تواند در جلسه بازگشایی حضور بهم 

رساند(
۱۱- برنده مزایده مکلف است در راستای نگهداری و بهره برداری صحیح از تاسیسات و تجهیزات فنی از قبیل موتور خانه، سیستم گرمائی و سرمایی، 
تصفیه خانه و غیره ظرف مدت دو هفته پس از تحویل مکان نسبت به عقد قرارداد با اشخاص حقیقی و حقوقی صلاحیت دار مورد تائید این اداره کل 

اقدام نماید. )برنده مزایده حق تغییر كاربری رشته ورزشی  مکان مورد مزایده را ندارد(
۱2-لازم به ذکر است مزایده در دو مرحله انجام می شود، ابتدا پاکات )الف( و )ب( باز می شود و در صورت داشتن شرایط لازم و کسب امتیاز بر اساس 

ارزیابی کمیته فنی و بازرگانی، پاکات )ج( باز و برنده مزایده  اعلام می  گردد. 
 

اداره کل ورزش و جوانان استان قم
دبیرخانه ماده 88 قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت
 محل مهر و امضاء پیشنهاد دهنده

اداره كل ورزش و جوانان استان قم
)آگهي مزایده دو مرحله اي()نوبت دوم(

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمان های  فاقد سند رسمی

 اداره ثبت اسنادواملاک جعفریه
هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد واملاک ثبت جعفریه تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضی پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان 

و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تایید نموده اند : 
کلاسه   ۹5/۱/24  –  ۱3۹56۰33۰۰۰5۰۰۰۱88 شماره   رای   -۱
کدملی  به  چراغعلی  فرزند  یوسفی  محمود  آقای   ۱3۹۱۱۱443۰۰۰5۰۰۰۷2۱
۰38۱33465۱ نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 
۱52 مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم به اراضی گازران نو 

خریداری از مالک رسمی سید مهدی سجادی
کلاسه   ۹5/۱/۱۱  -  ۱3۹56۰33۰۰۰5۰۰۰۰۰4 شماره   رای   -2
کدملی  به  شیر  علی  فرزند  اکبری  حسین  آقای   ۱3۹۱۱۱443۰۰۰5۰۰۰42۹
۰383۱۰34۱۱ نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده بمساحت 
262/5۰ مترمربع در قسمتی از پلاک 55 اصلی بخش جعفرآباد موسوم به اراضی گازران 

نو خریداری از مالک رسمی عبداله محمدی
و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر اگهی و انقضاء موعد مقرر سندالکیت رسمی 
صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی ، مراتب در دو نوبت به فاصله 
۱5 روز آگهی ، تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت دو ماه از 
تاریخ انتشار آگهی نوبت اول ، اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد واملاک جعفریه تسلیم 
، و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یک ماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه 
مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل 
نمایند ، لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع ازمراجعه متضرر 

به دادگاه نخواهد بود .
تاریخ انتشار اول  : روز چهارشنبه مورخ 1395/4/23  

 تاریخ انتشار دوم : روز دوشنبه مورخ 1395/5/11
محمدرضا خدایاری
رئیس ثبت اسناد و املاک جعفریه
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علمی و سلامت 

دانشمندان موفق به طراحی یک روش جدید شدند که به واسطه آن می توان یک مغز سه 
بعدی را بر روی یک تراشه توسعه داد.

 این پژوهش جدید به دانشمندان یک پلت فرم جدید را برای درک بهتر نحوه عملکرد 
سلول های مغز در یک محیط واقعی ارائه می دهد.

به گفته محققان این پژوهش، کشت سلول به صورت سه بعدی کار تازه ای نیست اما با این 
حال تا به امروز در علوم اعصاب مورد استفاده قرار نگرفته و هنوز هم در دو بعد و در پتری 

دیش استفاده می شود.
دانشمندان با اندازه گیری سیگنال های الکتریکی و قرار دادن یک میکرورآکتور در بالای 
آن، دریافتند که سلول ها علاوه بر رشد افقی، به صورت عمودی نیز می توانند رشد کنند. این 
فرایند همچنین شامل یک "الک" ویژه است که ۹۰۰ دهانه هرمی شکل وارونه دارد که یک 

شبکه سه بعدی از سلول های عصبی را تشکیل می دهد.
دانشمندان بر این باورند که محیط زیست سلولی سه بعدی، داده های دقیق تری را برای 

مطالعه اثرات دارو بر روی سلول ها ارائه می دهد.
محققان برای ساخت این شبکه سه بعدی به همکاری آزمایشگاه نانو احتیاج داشتند زیرا هر 

یک از این ۹۰۰ دهانه موجود بر روی این شبکه باید دارای اندازه یکسان باشد.
تا به امروز آزمایشات مختلف با استفاده از سلول های مغزی موش های زنده آزمایشگاهی 
انجام شده اما امید است که این داده ها یک راه جدید برای تجزیه و تحلیل اثرات بیماری ها و 

درمان آنها را فراهم کند و در نهایت در انسان نیز اعمال شود

دانشمندان به درمان نابینایی امیدوار شدند

پی بردن به احساسات افراد با تاتوی هوشمند

خاصیت حیرت انگیز انار در ترمیم عضلات
یک تیم از دانشمندان موسسه پلی تکنیک فدرال لوزان ) 
EPFL ( و شرکت Amazentis برای کشف خواص خارق العاده 

انار به بررسی بیشتر این میوه پرداختند.
 آنها کشف کردند که یک مولکول در انار وجود دارد، که 
توسط میکروب ها در روده تغییر یافته و  سلول های عضلانی 
را برای محافظت از خود در مقابل یکی از علل عمده پیری 
قدرتمند می سازد. تاثیر این مولکول در نماتدها و جوندگان 
شگفت انگیز بوده و در حال حاضر محققان مشغول انجام 
آزمایش های بالینی انسانی هستند. با بالا رفتن سن، سلول ها 
به طور فزاینده ای در تلاش برای بازیافت منبع نیرو یا موتور 
خود هستند . این منبع نیرو که میتوکندری نامیده می شود، 
در زمان پیری دیگر قادر به انجام عملکرد حیاتی خود نبوده، 
در نتیجه در سلول انباشته می شود. این امر سلامت بسیاری از 
بافت ها، از جمله عضلات را تحت تاثیر قرار داده و به تدریج در 
طول سالیان آنها را تضعیف می کند. افزایش تجمع میتوکندری 
ناکارآمد نیز نقش بسیار مهمی در دیگر بیماری های پیری، 
مانند بیماری پارکینسون دارد. دانشمندان یک مولکول را 
شناسایی کردند که به خودی خود، موفق به برقراری مجدد 
توانایی سلول برای بازیافت اجزای معیوب میتوکندری می شود. 
این مولکول که urolithin A نام دارد، تنها مولکول شناخته 
شده است که می تواند روند پاک کردن میتوکندری را مجددا 
راه اندازی کند که به این روند "میتوفاژی" می گویند. میتوفاژی 
، روندی مهم و حیاتی است که بدن از طریق آن از شر سلولهای 
آسیب دیده رها می شود. در این روند میتوکندری های آسیب 
دیده که موتور سلول نام دارند از بدن حذف می شوند. به گفته 
محققان این پژوهش، urolithin A یک ماده کاملا طبیعی بوده 

و اثر آن قدرتمند و قابل اندازه گیری است. این تیم  فرضیه 
خود را بر روی کرم الگانس آزمایش کردند و مشاهده کردند که 
طول عمر کرم هایی که در معرض این مولکول قرار گرفته بودند 
بیش از 45% در مقایسه با گروه کنترل افزایش یافته است. این 
نتایج دلگرم کننده اولیه تیم را تشویق کرد تا نقش این مولکول 
را بر روی حیواناتی که اشتراکات بیشتری با انسان ها دارند نیز 
آزمایش کنند. در مطالعات جوندگان، کاهش قابل توجهی در 
تعداد میتوکندری مشاهده شد که نشان می دهد یک فرایند 
بازیافت سلولی قوی در حال وقوع بوده است. موشهای پیرتر 
که در حدود دو سال سن داشتند، استقامت بیشتری را در 
دوندگی نسبت به موشهای دیگر همسن خود نشان دادند.  

میوه انارخودش حاوی این مولکول خارق العاده نیست، بلکه 
دارای مولکولی است که نقش پیش ساز را ایفا می کند. این 
 urolithin A مولکول توسط میکروب های ساکن در روده به
تبدیل شده و به همین دلیل ، مقدار تولید urolithin به طور 
گسترده ای متفاوت است.  رویکرد دانشمندان EPFL، بستر 
جدید را برای مبارزه با انحطاط عضلانی که با بالا رفتن سن 
اتفاق می افتد فراهم کرده است. این بستر به احتمال زیاد برای 
مبارزه با سایر بیماری های مرتبط با پیری نیز مفید خواهد بود.

 urolithin A به بدن کمک کرده تا خود را بازسازی کند و 
این کاری است که  بسیاری از محصولات دارویی در انجام آن 

با شکست مواجه شده اند.

موفقیت محققان ایرانی
 در استخراج روغن از گیاه کاملینا

عضو هیات علمی دانشگاه رازی کرمانشاه از استخراج روغن در سطح نیمه صنعتی از گیاه 
کاملینا در کرمانشاه خبر داد.

دکتر دانیال کهریزی با بیان اینکه گیاه روغنی کاملینا برای اولین بار در کشور توسط یک 
گروه تحقیقاتی در دانشگاه رازی)در قالب شرکت دانش بنیان( اصلاح و کشت شده و هم 
اکنون برای تمامی اقلیم های کشور و در شرایط دیم سازگاری آن تایید شده است، اظهار کرد: 
تکثیر و کشت این گونه برای اولین بار در ایران انجام شده است و نتایج حاصل از کشت آن در 

۱2 استان کشور موفقیت آمیز بوده است.
کهریزی که مدیریت این گروه تحقیقاتی را بر عهده دارد، با اشاره به اینکه گیاه روغنی جزو 
خانواده براسیکاسه است و در آزمایشات مختلف نشان داده شده که احتیاجات آبی بسیار 
کمتر و مقاومت به سرمای بهاره بیشتری نسبت به سایر گیاهان روغنی به خصوص کانولا دارد، 
تصریح کرد: همچنین این گیاه مقاومت بسیار بالایی نسبت به آفات رایج در دانه های روغنی 

مانند سوسک های گرده خوار دارد.
کهریزی با بیان اینکه روغن این گیاه از باکیفیت ترین روغن های جهان به شمار می رود، 
افزود: روغن گیاه کاملینا علاوه بر مصارف خوراکی و غذایی، به دلیل بالا بودن میزان امگا 3، 

ویتامین E و خواص آنتی اکسیدانی، خواص درمانی بسیاری دارد.
کهریزی افزود: استخراج روغن این گیاه برای اولین بار در موسسه ژالان با حضور برخی 
اساتید دانشگاه، ریاست و معاونین سازمان جهاد کشاورزی استان و برخی دانشجویان 

تحصیلات تکمیلی انجام شد.
وی افزود: روغن این گیاه دارای تاییدیه سازمان بین المللی غذا و دارو )FDA( است و پس 

از اخذ مجوزهای داخل کشور در فروشگاه ها قابل عرضه خواهد بود.

پرورش سلول های مغزی 3 بعدی شد

در یک پژوهش شگفت آور، دانشمندان آمریکایی اعصاب 
بینایی یک موش نابینا را ترمیم کرده و بینایی را به این موجود 

بازگرداندند.
 عصب شناسان بعد از قطع یک عصب بینایی در موش ها، 
روشی برای وصل کردن آن به مغز پیدا کرده اند تا دوباره 

پیامهای الکتریکی را انتقال دهد.
بینایی هستند  مسئول  که  بینایی  اعصاب  که  هنگامی 
آسیب ببینند، دیدن دوباره غیر ممکن می شود اما یک گروه 
از دانشمندان آمریکایی این تفکر را رد کردند و با ترمیم اعصاب 
بینایی از بین رفته در موشها به آنها کمک کردند تا بتوانند 

مجددا ببینند.
البته انجام این کار در انسان ها هنوز محقق نشده اما محققان 
امیدوارند که بتوانند در آینده نزدیک این کار را بر روی انسان ها 

نیز انجام دهند.
اندرو هوبرمن، استادیار بیولوژی اعصاب در دانشگاه استنفورد 
و تیم وی برای کسب اطلاعات در مورد رشد اعصاب بینایی، 

عصب بینایی در چشم موش را از بین بردند.

هنگامی که این اعصاب از بین رفت، رشته های طولانی که 
توسط سلول های عصبی از چشم به مغز ارسال می شود شروع 
به چروک شدن کرده و در نهایت هرگونه ارتباط به مغز قطع 

شده و کوری اتفاق می افتد.
هوبرمن و همکارانش نشان دادند که ترکیبی از تحریک 
بصری عصب، همراه با مواد شیمیایی رشد دهنده سلولهای 
عصبی، می تواند این رشته هایی که آکسون نام دارد را نجات 

داده و باعث کش آمدن دوباره آنها می شود.
آکسون که به آن رشته عصبی نیز می گویند یک رشته یا 
میله بافتی بلند و باریک است که از سلول عصبی )نورون( خارج 

می شود.
وظیفه آکسون انتقال پیام عصبی از سلول عصبی یا بطرف 
آن است. در سلولهای عصبی حرکتی، آکسون پیام عصبی برای 
حرکت را از سلول عصبی به عضله می رساند و در سلول های 
عصبی حسی، آکسون پیام های حسی را از اندام های حسی به 

طرف سلول عصبی انتقال می دهد.
 Myelin sheath دور تا دور آکسون غلافی به نام میلین

وجود داشته و از کنار هم قرار گرفتن آکسون ها عصب بوجود 
می آید.حدود سه هفته پس از اینکه اعصاب بینایی در موشهای 
آسیب دیده بودند، محققان شواهدی از گسترش آکسون ها 
را مشاهده کردند، چیزی که تلاش های قبلی برای بازسازی 

اعصاب چشم موفق به انجام آن نشده بودند.
هوبرمن می گوید که برای آزمایش این روش بر روی انسانها 
هنوز چند سال زمان مورد نیاز است اما وی امیدوار است که در 

پنج سال آینده به نتایج مثبتی در این زمینه دست پیدا کند.

گروهی از محققان نوعی تاتوی نانوفناورانه چسبی تولید کرده اند که می تواند کاربردهای پزشکی زیادی از ابزار تحقیقاتی گرفته 
تا اندام مصنوعی داشته باشد.

 محققان یک الکترود کربنی باریک غیرتهاجمی را طراحی کرده اند که می توان با قرار دادن آن روی پوست فعالیت عضلانی 
و عصبی را اندازه گیری کرد.

 Scientific Reports آنها امیدوارند در آینده بتوان از این فناوری در بازیابی بافت های آسیب دیده بهره برد. این تحقیق در مجله
منتشر شده است.این دستگاه به عنوان جایگزینی برای رویکرد ناراحت کننده و ناخوشایند الکترومیوگرافی ساخته شده که در آن 
باید الکترودها را مستقیما درون بافت عضله فرو کرد یا با یک ژل چسبناک روی پوست چسباند.تاتوی جدید به بیماران اجازه 
می دهد تا فعالیت های روزمره خود را داشته باشند و حین آن، فعالیت عضلانی و عصبی آن ها ارزیابی شود.به گفته محققان، از این 
فناوری می توان برای بررسی واکنش های احساسی فرد از طریق پیگیری حالات چهره با سیگنال های الکتریکی درون عضلات 
استفاده کرد. این کاربری از مزایای زیادی برخوردار است و برای مثال می توان از آن در تبلیغات، نظرسنجی ها، موارد پزشکی و 

غیره که در آن، واکنش افراد به محصولات و موقعیت ها دارای اهمیت است، بهره برد.
از دیگر کاربردهای این دستگاه می توان به نظارت بر هوشیاری رانندگان، ارتقای کنترل عضلات قربانیان سکته و حتی به عنوان 

رابط برای معلولان به منظور کنترل اندام مصنوعی شان اشاره کرد.

چرا در خواب تنگی نفس می گیریم؟
 مدتی است که در خواب نفسم می گیره و حالت خفگی بهم دست میده و یک صدای 
عجیبی مثل کسیکه خروسک گرفته باشه اما خیلی بیشتر از حنجره ام خارج میشه و 
همزمان تپش قلب هم می گیرم. این اتفاق بیشتر زمان هایی که قبلش ورزش کرده ام 

ایجاد می شود. لطفا راهنمایی ام کنید.
 آپنه انسدادی خواب، به قطع جریان هوا علی رغم طبیعی بودن حرکت تنفسی قفسه 
سینه گفته می شود. به علت کاهش اکسیژن شریانی، بیمار از خواب موقتا بیدار می شود. 
بعد از بیداری تنفس به وضع طبیعی برمی گردد. این بیماری اغلب در مردان میانسال 
چاق رخ می دهد. از دیگر علل آن  فک کوچک، بزرگی زبان، آکرومگالی، کم کاری 
تیرویئد و غیره است. درمان شامل: کاهش وزن، فشار مثبت مداوم هوا از بینی، داروهای 
ضد افسردگی و یا درصورت لزوم جراحی است. این بیماران باید از مصرف داروهای خواب 
آور و الکل اجتناب کنند. رعایت اصول بهداشت خواب هم کمک کننده است. بخصوص 
شماره3  و ۷ رعایت شود. بهداشت خواب مجموعه کارهایی است که به فرد کمک می 
کنند تا خواب راحتی را تجربه کند. این کارها بسیار ساده هستند و اکثر افراد از آن آگاهی 
دارند اما در موقع خواب به آن عمل نمی کنند. شما می توانید با چند اصلاح و تعدیل در 
شیوه زندگی خود بطور چشمگیری کیفیت خواب خود را بهبود ببخشید. آپنه انسدادی 
خواب، به قطع جریان هوا علی رغم طبیعی بودن حرکت تنفسی قفسه سینه گفته می 
شود. به علت کاهش اکسیژن شریانی، بیمار از خواب موقتا بیدار می شود. بعد از بیداری 
تنفس به وضع طبیعی برمی گردد. این بیماری اغلب در مردان میانسال چاق رخ می دهد.

۱. بهترین زمان خواب، هنگام شب بخصوص قبل از نیمه شب )ساعت 2۱-4 صبح( 
است.

2. از خوابیدن در روز و بخصوص ساعات عصر به شدت خودداری کنید.
3.  خواب نه با شکم کاملا سیر و نه با شکم خالی مناسب نیست. شام را میبایست حداقل 

3-2 ساعت پیش از خواب صرف کرد.
4. بهترین حالت خواب بر پهلو خوابیدن است. به پشت و و به شکم اصلا نخوابید.

5. محل خواب باید پاکیزه، نرم، ملایم، به دور از رایحه بد و یا مواد محرک مثل عطرهای 
تند باشد.

6. بپیش از خواب از کار و اعمال مهیج و درگیری های ذهنی خودداری کرد. داشتن 
آرامش روحی یکی از ارکان خواب آرام به حساب می آید.

۷. برای استراحت کامل مغز در خواب باید خون را به سمت پاها سوق داد و برای  این 
کار دو راه توصیه می شود:

 ۱-  آن که پاها را گرمتر از سر نگه داریم. شبها قبل خواب پایتان را در یک قابلمه آب 
گرم قرار دهید. تا مچ پا در آب باشد تا یک ربع. بعد با پتو بپیچانید و بعد بخوابید. این کار 

خیلی موثر است.
2- رختخواب را به نحوی سرازیر قرار دهیم که طرف سر رخت خواب ۱۰ تا ۱5 سانتی متر 
بالاتر از پا باشد. بدین ترتیب خون از سر و سینه به سمت پاها حرکت می کند و باعث خواب 
راحت می شود. در ضمن در صورتی که در حال دراز کش به پشت و  ورزش هم این حالت 
را دارید بررسی از نظر مسائل قلبی لازم است. در کل مراجعه به متخصص قلب لازم است. 

تقویت عضلات فرزندان در تابستان 
در بحث یافتن علایق فرزندان خود در تابستان در مورد اینکه بچه ها در کلاس اول 

دبستان، آموزش هایی می بینند که از هر جهت استثنایی است. 
از طرفی حجم این آموزش ها به نوعی بالاست و از طرفی برای تعدادی از بچه ها این سال، 
اولین تجربه حضور آنها در محیطی خارج از خانه است. آموزش خواندن و نوشتن تجربه های 
استثنایی برای آنها است، صحبت کردیم.حال توصیه می کنیم برای تقویت عضلات دانش 
آموزان نیز برنامه ریزی و سرگرمی هایی را در نظر بگیرید.استفاده از خمیر گزینه خوبی 
برای تقویت عضلات است اما معمولاً در این سن برای بچه ها جذابیت خیلی زیادی ندارد. 
به ویژه که کاردستی های بچه ها با خمیر عمر چندانی ندارند. در عین حال که کار ظریف 
با خمیرهای بازی معمولاً امکان پذیر نیست. در عوض اما سفال یا خمیرهای گل چینی 
هم ماندگاری بهتری دارند و هم به صورتی ظریف  تر امکان هنر نمایی با آنها وجود دارد، 
مساله ای که تمرین خوبی برای عضلات بچه ها در این سن است.با خرید کمی خاک رس و 
الک و مخلوط کردن آن با آب، گل سفالی به دست می آورید که می تواند وسیله سرگرمی 
مناسبی برای فرزندتان در این روزهای تابستانی باشد. اگر هم به گل سفال دسترسی ندارید، 
خمیر وسط نان  های فانتزی تا حدی می تواند کار شما را راه بیندازد.اگر امکان فعالیت 
هایی از این دست را ندارید، می توانید فعالیت های دیگری را  ترتیب دهید. کمی کاموا و 
چسب مایع می تواند کلی ایده به شما بدهد. از فرزندتان بخواهید با چسب، اشکال ساده را 
روی کاغذ کشیده و بعد روی قسمت هایی که چسب زده کاموا بچسباند. این کار می تواند 
به کنترل بیشتر روی عضلات کمک کند. مشابه همین فعالیت را می توانید با شن های 
رنگی انجام دهید و بعد از کشیدن اشکال، با چسب روی آنها را شن بپاشید. یکی دیگر از 
فعالیت هایی که در این گروه قرار می گیرد، استفاده از ماکارونی رشته ای آبکش شده است. 
فقط نکته ای که وجود دارد اینکه ماکارونی لیز است و در نتیجه برای شروع مناسب نیست.

افزایش استقامت
تنها عضلات کوچک بچه ها نیست که در این زمان نیاز به تقویت دارد. اگر کمی به 
گذشته برگردید؛ روزهای اولی که فرزندتان به مدرسه رفته بود، احتمالاً به یاد خواهید آورد 
که او چه قدر آن روزها خسته بود. جدای از تنظیم ساعت خواب که البته موضوع مهمی 
برای سرحال بودن است، ضعف عمومی عضلات بچه ها و پایین بودن استقامت بدنی آنها 
نیز مزید بر علت شده و خستگی را تشدید می کند. روزهای تابستان زمان مناسبی است 
تا فعالیت هایی را ترتیب دهید که استقامت آنها را افزایش دهد. البته برای این منظور لازم 
نیست حتماً فرزندتان را در کلاس ورزش ثبت نام کنید. در عوض برنامه روزانه ورزشی به 
مدت 5/۱ تا 2 ساعت می تواند برنامه مناسبی باشد. دوچرخه سواری در پارکینگ یا حیاء 
فوتبال، بازی های دویدنی در پارک از برنامه هایی است که می توانید برای فرزندتان ترتیب 
دهید. مشکلی که بعضی از والدین دارند این است که فرزندشان خیلی زود خسته شده و 
کنار می کشد. این مساله به ویژه زمانی که کودک تک فرزند باشد، بیشتر است. اگر از بین 
همسایه ها کسی هست که فرزندش همسن فرزندتان باشد، شاید بد نباشد برنامه مشترکی 
با او بگذارید. بچه ها زمانی که با هم هستند و بازی می کنند، دیرتر دست از بازی کشیده 

و فعالیت بیشتری دارند؛ چیزی که هدف شما نیز هست.

کارشناسان تغذیه می گویند؛

آب هویج بخورید تا قلب سالم داشته باشید
هویج گیاهی پرفایده ای است که اگر خوردن آن را دوست ندارید، متخصصان نوشیدن 

آب آن را توصیه می کنند. 
به گزارش  مهر، به گفته کارشناسان خوردن یک لیوان آب هویج دارای فواید متعددی 

است که در ادامه به آنها اشاره می شود.
تقویت بینایی

هویج منبع غنی ویتامین A است. این گیاه نارنجی حاوی رنگدانه های موسوم به 
بتاکاروتن است که در بدن تبدیل به ویتامین A می شود. ویتامین A موجب تقویت بینایی 

چشم و حفظ سلامت چشم ها می شود.
مقابله با سرطان سینه

مطالعات منتشرشده نشان می دهد مصرف آب هویج به مدت بیش از سه هفته موجب 
افزایش کل میزان کاروتنوئیدهای خون شده و فشار اکسایشی را کاهش می دهد.

کاهش آسیب به DNA افراد سیگاری
هویج منبع بزرگ بتاکاروتن غذایی است که مانع از آسیب به DNA لنفوسیتی، بخصوص 

در افراد سیگاری که در معرض ابتلا به سرطان های مختلف هستند، می شود.
حفظ سلامت قلب

مطالعات نشان می دهد مصرف منظم آب هویج به کاهش فشار سیستولیک کمک می کند.
حفظ درخشندگی پوست و مو

آب هویج غنی از آنتی اکسیدان ها و پتاسیم است که به بازسازی سلول ها کمک کرده 
و در نتیجه درخشش طبیعی پوست و مو حفظ می شود.

کمک به کنترل قند خون
یک لیوان آب هویج دارای کالری و قند پایینی است، و در عین حال مواد مغذی و مواد 

ضروری را داراست. از اینرو به تنظیم قند خون کمک کرده و دیابت را کنترل می کند.

درتابستان زیاد عرق می کنید؟

 غذاهای سرد و شیرین ممنوع!
یک متخصص پوست ومو گفت:درفصل تابستان بارعایت تغذیه مناسب و پوشیدن لباس 

های نخی متابولیسم بدن خود راکاهش دهید تاکمتر عرق کنید.
خلیل صداقت پیشه متخصص پوست ومو ؛ درخصوص عوامل کاهش تعریق بدن درفصل 
تابستان اظهارداشت :غذاهای سرد،شیرین وپرحجم به دلیل افزایش متابولیسم بدن باعث 
تعریق پیش ازحد آن می شود.وی افزود:عوامل موثر دیگر در کاهش تعرق، استفاده ازلباس 
های رنگ روش ونخی ،عدم استفاده ازلباس هایی با الیاف پلاستیکی و استحمام هر 
روزه است.صداقت پیشه درمورد تاثیر استفاده از خوراکی های دارای کافئین در میزان 
تعریق بدن عنوان کرد:استفاده از این نوع مواد خوراکی به دلیل افزایش متابولیسم باعث 
ایجاد تعریق می شود.این متخصص پوست درخصوص مراقبت های پوستی درهنگام 
تعریق افزود: پوست در زمان تعریق مرطوب وحالتی لزشی به خودمی گیرد و سپس 
براثر ساییدگی دچار قرمزی و تاول می شود.وی ادامه داد:دراثر التهاب زیاد مجرای عرق 
مسدودشده ،عرق راهی برای خروج ندارد این امر باعث زخم و خراشیدگی ناحیه ی مذکور 
شده که عفونت پوستی رابه دنبال دارد.صداقت پیشه با بیان اینکه آب بهترین گزینه از 
بین مایعات برای جایگزین کردن آب ازدست رفته بدن است؛تصریح کرد: دراین فصل 
حدالمقدور از مصرف ادویه جاتی چون فلفل پرهیزشود چرا که این نوع ادویه باعث افزایش 

متابولیسم می شود و به تعریق بیش ازحد بدن کمک می کند. 

در گفت و گوی تشریحی با ایرنا اعلام شد؛ 

چرا بایدبه کیسه های پلاستیکی»نه«بگوییم؟ 
تهران - ایرنا - مدیرکل آزمایشگاه مرجع سازمان غذا و دارو با اشاره به مصرف و دور انداخته 
شدن میلیون ها تن کیسه پلاستیکی طی یک سال در جهان به تشریح دو دلیل برای 

خطرناک بودن کیسه های پلاستیکی پرداخت. 
دکتر حسین رستگار افزود: از نفت و مشتقات نفتی تجدیدپذیر، مواد پلاستیکی تجزیه 
ناپذیر مانند کیسه های پلاستیکی تولید می شود و ورود این مواد به چرخه ضایعات از جنبه 

های مختلف برای کره زمین مشکل ساز است.
وی خاطرنشان کرد: هرچند بخش اعظم این زباله ها به ظاهر دفن می شوند اما مقصد 
نهایی بسیاری از این کیسه های پلاستیکی ، اقیانوس ها هستند و این زباله ها حتی تا صدها 
سال بعد تجزیه نمی شوند و در محیط زیست باقی مانده که خود تهدیدی شدید در سلامت 

گیاهان و جانوران خواهد بود.
وی ادامه داد: توسعه و پیشرفت تکنولوژی در جوامع بشری منجر به آسایش و راحتی 

زندگی گشته که متاسفانه با خود عامل تخریب محیط زیست را به همراه دارد.
مدیرکل آزمایشگاه مرجع سازمان غذا و دارو این موضوع که کیسه های پلاستیکی 
خطرناک هستند از دو جنبه بهداشتی بودن و مخرب محیط زیست بودن مورد بحث قرار 
می گیرند؛ از جنبه بهداشتی بودن در صورتی که در ساخت کیسه های پلاستیکی -که در 
تماس با ماده غذایی قرار می گیرند - از پلیمرها و مواد افزودنی غیربهداشتی استفاده شود، 

موجب به خطر افتادن سلامت مصرف کننده می شود. 
رستگار افزود: از جنبه مخرب محیط زیست بودن نیز بازیافت کیسه های پلاستیکی به 
دلیل سبک بودن و آغشته بودن به مواد آلاینده، اقتصادی نبوده و بازیافت آنها مستلزم صرف 

هزینه و انرژی قابل توجهی هستند.
وی خاطرنشان کرد: با اعمال ضوابط بهداشتی در تولید کیسه های پلاستیکی مورد استفاده 
در تماس با مواد غذایی، کنترل آنها قابل انجام است اما مشکل و معضل اصلی کیسه های 
پلاستیکی شامل عدم تخریب در مدت زمان مناسب یعنی بیشتر از ۱۰۰ سال و عدم 

بازیافت آنها است.
مدیرکل آزمایشگاه مرجع سازمان غذا و دارو در ادامه به منظور دست یابی به زمینی سالم 

و عاری از مخاطرات سلامت و زیست محیطی، ۹ توصیه زیر را ارائه داد.
۱( فرهنگ سازی و ارتقای سطح دانش جامعه در خصوص تعدیل استفاده از کیسه و 

ظروف پلاستیکی 
2( ترغیب و تشویق جامعه در جهت عدم استفاده از کیسه های پلاستیکی و جایگزینی 

کیسه های پارچه ای و کنفی چندبار مصرف هنگام خرید
3( ترغیب تولیدکنندگان نسبت به استفاده از مواد اکسوزیست تخریب پذیر در تولید 

کیسه های پلاستیکی
4( تشویق تولید کنندگان جهت تولید کیسه های زیست تخریب پذیر

5( اعمال قوانین محدود کننده نسبت به استفاده از کیسه و ظروف پلاستیکی مانند اخذ 
هزینه های بازیافت یا استحصال از تولیدکنندگان در قالب مالیات

6( عدم توزیع کیسه های پلاستیکی رایگان در فروشگاه ها و مراکز خرید
۷( توزیع کیسه های پلاستیکی اکسوزیست تخریب پذیر و زیست تخریب پذیر و کاغذی 

در میادین میوه و تره بار و فروشگاههای زنجیره ای 
8( ارتقای نظارت و کنترل بر تولید بهداشتی کارخانجات تولید کننده کیسه های 

پلاستیکی اکسوزیست تخریب پذیر و زیست تخریب پذیر و کاغذی 
۹( ارتقای پایش و کنترل مستمر کیسه های پلاستیکی اکسوزیست تخریب پذیر و زیست 

تخریب پذیر و کاغذی در سطح عرضه
گفتنی است طی روزهای اخیر کمپین های »نه به کیسه پلاستیکی« به مناسبت 2۱ تیر 

روز ملی بدون کیسه پلاستیکی آغاز به کار کردند.

مقایسه طب سنتی
 با طب جدید

وابسته شدن به داروهای شیمیایی به واسطه مضرات آن، از دغدغه های جدی و رایج میان 
بیشتر افراد جامعه است. به همین دلیل برخی ترجیح می دهند برای درمان بیماری های خود از 
طب های فشاری، سوزنی و سنتی یا گیاهی کمک بگیرند و اتفاقا با مشاهده آثار مثبت، به دیگران 
توصیه می کنند از این روش ها برای حل مشکل خود بهره ببرند. سازمان بهداشت جهانی 
)WHO( مهم ترین دلیل قانع کننده برای توسعه و ترویج بنیادی طب سنتی را استفاده از روش 
های قابل قبول، امن و دارای توجیه اقتصادی عنوان می کند. به همین دلیل در سال ۱۹۷8، 
بیانیه ای در زمینه طب سنتی منتشر کرد که طی آن طب سنتی را چنین معرفی می کند: 
طب سنتی، مجموعه تمامی علوم نظری و عملی است که در تشخیص طبی، پیشگیری و درمان 
بیماری های جسمی، ذهنی یا ناهنجاری های اجتماعی به کار می رود و به صورت گفتاری یا 
نوشتاری از نسلی به نسل دیگر انتقال یافته باشد. دکتر سیدمهدی میرغضنفری، متخصص طب 
سنتی درباره اهمیت و جایگاه این طب در ایران می گوید: »طب سنتی با قدمت چند هزار ساله 
یک مکتب پزشکی کامل است که نگرش کلان و بنیادینی نسبت به بدن و سلامت دارد، به 
طوری که نسبت به حفظ سلامت و درمان انسان ها به شیوه طبیعی با استفاده از روش های 
ارزان قیمت و کم عارضه عمل می کند. پایه ی داروها در طب سنتی گیاهان ، کانی ها و مواد 
طبیعی یا ترکیبی از آن هاست، اما داروها در پزشکی جدید عمدتا شیمیایی هستند. با کمک 
این طب، افراد می توانند از ابتلا به بیماری ها پیشگیری کنند. طب سنتی به ما کمک می کند 
سبک زندگی خود را متناسب با وضعیت اقلیم، سن، مزاج و سایر عوامل موثر تنظیم کنیم. این 
طب معتقد است چون انسان جزئی از طبیعت است؛ بنابراین نجوم و روزهای ماه هر کدام بر 

سلامت و زندگی ما تاثیر دارند.«
طب سنتی در مقابل پزشکی

دکتر میرغضنفری در پاسخ به این پرسش که چرا پزشکان مدرن، بیماران خود را از مراجعه 
به متخصصان طب سنتی منع می کنند و بین طب سنتی و مدرن تعامل لازم وجود ندارد، 
می گوید: »دانشجویان پزشکی عمومی در دوران تحصیل خود با مباحث طب سنتی آشنا نمی 
شوند، به همین دلیل فارغ التحصیلان هیچ اطلاعی درباره آن ندارند. علاوه بر این، سوءاستفاده 
برخی غیرمتخصصان فعال در این حوزه با رویکرد تجارت، باعث بدبینی همکاران ما نسبت به این 
طب شده است. مخالفت آنها با طب سنتی به این دلایل اشتباه است. توجه داشته باشید چند 
سالی است رشته طب سنتی در دانشگاه ها تدریس می شود و ده ها فارغ التحصیل رشته های 
پزشکی و داروسازی، تخصص خود را در این رشته زیر نظر وزارت بهداشت و معاونت طب سنتی 

وزارتخانه دریافت می کنند.«
داروهای شیمیایی یا گیاهی

این متخصص طب سنتی درباره استفاده همزمان داروهای شیمیایی و گیاهی می گوید:
»در صورتی که فردی با بیماری خاص یا خطرناکی همچون دیابت، فشار خون یا اعصاب و 
روان مواجه و سال ها در حال مصرف داروهای شیمیایی باشد، مسلما وقتی به پزشک حاذقی در 
حوزه طب سنتی مراجعه کند، مصرف دارو را قطع نمی کند، چون بیماری فرد با کمک داروها 
تحت کنترل بوده است. طب سنتی نیز درمانش را با کمک اصلاح سبک زندگی، مزاج شناسی و 
داروهای طبیعی )در طب سنتی داروها هم با منشأ گیاهی و هم حیوانی استفاده می شوند( شروع 
می کند که معمولا تداخلی با داروهای شیمیایی فرد ندارند. چه بسا متخصصان طب سنتی با 

ارجاع بیمار به پزشکان طب رایج از آنها مشورت خواسته اند و نسبت به درمان بیماری با کمک 
داروهای شیمیایی در کنار داروهای گیاهی اقدام کرده اند.«

چه نیازی به طب مدرن داریم؟
دکتر میرغضنفری در پاسخ به این پرسش که اگر طب سنتی این همه قوی است، پس فعالیت 
طب مدرن چه ضرورتی دارد، می گوید: »نمی توان یافته های چند قرن طب رایج را نادیده 
گرفت و می توان در کنار طب سنتی از فواید آن نیز بهره مند شد. ضمن آن که اولویت دادن 
به طب رایج در برهه هایی باعث شده طب سنتی حدود دو قرن عقب بماند؛ به همین دلیل این 
طب برای هماهنگی با تغییرات جسمانی و سبک زندگی امروزی به زمان، نیاز دارد. دیگر نمی 
توان صرفا به آموزه های ابوعلی سینا و رازی اکتفا کرد. طب سنتی برای همه دردها و بیماری ها 
حرفی برای گفتن دارد. نگرش جامع و متفاوت طب سنتی به انسان باعث شده قوی تر از نگرش 

و تخصص طب رایج در شناخت بیماری ها عمل کند.«
تشخیص بیماری با کمک نبض

دکتر میرغضنفری درباره شناسایی بیماری فرد با کمک نبض به عنوان یکی از روش های 
تشخیصی در طب سنتی می گوید: »تعداد اندکی از متخصصان چنین مهارتی دارند. در قرون 
گذشته چون پزشکان به تجهیزات و تکنولوژی روز مجهز نبودند، مجبور بودند توانایی های 
خود را در تشخیص بیماری ها افزایش دهند. تشخیص بیماری با کمک نبض یکی از این موارد 
است. طول، عرض، ارتفاع شریان، تواتر و نظم نبض از جمله شاخص های ده گانه ای هستند که 
متخصصان برای تشخیص بیماری از آنها کمک می گیرند. در گذشته برای تشخیص بیماری از 
روش هایی استفاده می شد که امروزه ما با کمک تکنولوژی هنوز نتوانسته ایم مانند آنها بیماری 

ها را دقیق تشخیص بدهیم.«
مقایسه ای کوتاه بین طب سنتی و طب جدید

- طب سنتی پیشینه ی چندین هزار ساله دارد، برخی تا 6۰۰۰ سال را به استناد یافته های 
شهر سوخته برشمرده اند. طب جدید یا کلاسیک، سابقه نهایتا 4۰۰ ساله دارد.

- روش های درمانی در طب سنتی به اعتبار پیشینه ی کهن، آزموده شده هستند، اما در 
پزشکی کلاسیک پیوسته در حال دگرگونی اند. - طب سنتی کلی نگر است به عبارتی به تمام 
بدن نظر دارد و همه اعضا را اجزای پیوسته ی مرتبط با هم می داند و در درمان می کوشد کل 
بدن به عنوان یک واحد سلامت یابد، اما طب جدید جزیی نگر است، اگر جزیی از بدن بیمار 
شود، سعی در بهبود همان جزء دارد. یکی ازدلایل گرایش ها و تخصص های گوناگون در طب 
جدید نیز همین نکته است. - پایه ی داروها در طب سنتی گیاهان ، کانی ها و مواد طبیعی یا 
ترکیبی از آن هاست، اما داروها در پزشکی جدید عمدتا شیمیایی هستند. - یکی از عمده ترین 
پایه های معاینه ی بالینی ، تجویز دارو و نسخه پیچی در طب سنتی توجه به مزاج و طبیعت 
فرد است، اما درپزشکی جدید، مزاج و طبیعت جایگاهی ندارد. - در طب سنتی انواع جراحی 
انجام می گرفته است و پزشکی جدید در زمینه ی پیوندها و جراحی ها پیشرفت های شگرفی 
کرده است. - طب سنتی موید به تایید شریعت و مذهب است، آنگونه که طب اسلامی و طب 
شیعی وجود دارد که بر اساس تعلیمات قرآن کریم ، سنن نبوی و فرموده های امامان شیعه 
)علیهم السلام( تدوین شده است. - در طب سنتی، پیشگیری جایگاه ویژه ای دارد و آخرین 

راه را دارو و درمان می داند.



اجتماعی 6

عملیات رمضان؛ 
تنبیه دشمن متجاوز 

پس از آزاد سازی خرمشهر
عملیات رمضان، برای رزمندگان اسلام بخصوص رزمندگان 
تیپ ۱۷ علی بن ابی طالب)ع( قم در سال 6۱، یادآور حماسه عظیمی دیگر در تنبیه 

دشمن متجاوز پس از عملیات بیت المقدس و فتح خرمشهر بود.
جمهوری اسلامی ایران پس از آزادسازی خرمشهر و برای تنبیه دشمن متجاوز و از طرفی 
آشنایی و حضور یگان ها در منطقه عمومی عملیات رمضان، در این منطقه اقدام به 

عملیاتی موسوم "رمضان" نمود.
بر اساس اسناد سال های جنگ و همچنین اسناد موجود در کتاب "تدوین نقش لشکر 
۱۷ در دوران دفاع مقدس"، منطقه عملیاتی رمضان منطقه ای مثلث شکل به وسعت 
۱6۰۰ کیلومتر مربع بود که از شمال به کوشک و طلائیه و حاشیه جنوبی هورالهویزه به 
طول 5۰ کیلومتر و از غرب به رودخانه اروند به طول 8۰ کیلومتر و در شرق به خط مرزی 
شمالی - جنوبی از کوشک تا شلمچه به طول 6۰ کیلومتر منتهی می شد. بر روی رودخانه 
اروند در این قسمت چهار پل )دو پل در منطقه نشوه و دو پل در منطقه تنومه( است و در 

جنوب غربی این رودخانه شهر صنعتی و بندری بصره قرار دارد.
دشمن تا قبل از فتح خرمشهر، از آن جا که این شهر را کلید بصره دانسته و از دست دادن 
آن را ناممکن می پنداشت و در شرق بصره مواضع مستحکمی نداشت، تغییرات مهمی 

را در زمین منطقه ایجاد کرد.
بدین ترتیب دشمن بعثی با احداث خاکریزهای مثلثی، خطوط پدافندی را ایجاد کرد، 
علاوه بر این، کانالی به طول حدود 3۰ کیلومتر و عرض یک کیلومتر را که مختص به 
پرورش ماهی بود با پمپاژ آب در آن و احداث موانع و کمین و سنگرهای تیر بار در حاشیه 
اش، به شکل مانعی باز دارنده در مقابل تهاجم  نیروهای خودی به سمت بصره، آماده 
ساخت. همچنین در قسمت جنوبی منطقه که مقابل شلمچه واقع است، آب را رها کرد تا 

مانع عبور رزمندگان جمهوری اسلامی ایران شود.
پس از آزاد سازی خرمشهر، اقدامات نظامی ایران با عملیات رمضان در شرق بصره آغاز 
شد. هدف از این عملیات آن بود که با حضور نیروهای نظامی ایران در پشت رودخانه اروند 
در شرق بصره و تسلط بر راه کارهای این شهر، شرایط سیاسی و موقعیت نظامی مطلوب 
برای جمهوری اسلامی جهت پذیرش شرایط ایران فراهم آید و در صورت عدم تحول در 

مواضع شورای امنیت سازمان ملل، شرایط برای ادامه نبرد آماده باشد.
مرحله نخست عملیات رمضان در ساعت 2۱:3۰ شامگاه سه شنبه 22 تیرماه ۱36۱ با 
ابلاغ رمز مقدس بسم الله القاصم الجبارین یا صاحب الزمان ادرکني از سوي فرماندهي 
قرارگاه مرکزي کربلا به قرارگاههاي چهارگانه قدس، فجر، فتح و نصر، آغاز شد و پس از 
آن، رزمندگان اسلام به سنگر هاي دشمن یورش بردند؛ این عملیات از مقابل پاسگاه زید 
به طول پنج کیلومتر آغاز شد و تا هفتم مرداد به مدت ۱۷ روز ادامه یافت و به دلیل پنج 

مرحله ای بودن در نوع خود منحصر به فرد و دارای ویژگی های خاصی بود. 
فرماندهی تیپ ۱۷ قم در عملیات رمضان ابتدا با شهید حسن درویش بود سپس در تاریخ 
دوم مرداد و آغاز مرحله چهارم، به شهید مهدی زین الدین واگذار شد و چند ماه بعد تیپ، 

به لشکر ۱۷ امام علی بن ابی طالب)ع( به فرماندهی این سردار شهید ارتقا یافت.
گردانهایی از استان های سمنان، زنجان و قزوین و بخصوص گردان های قدس، شهید 
دلاک، صاحب الزمان)عج(، ثارالله، مالک، امام علی)ع( و امام حسن)ع( از شهرستان قم و 

همچنین سه گردان از ارتش در عملیات رمضان حضور داشتند.
نیروهایی که برای شرکت در عملیات رمضان در منطقه حاضر شده بودند، اغلب نیروهای 
آموزشی و جدید بودند که در پادگانهای آموزشی، دوره های لازم را دیده بودند، لذا طبق 
برنامه ریزی آموزشی، گردانها به منطقه ای به نام نخلک در حاشیه رودخانه کارون در 
حومه اهواز می رفتند و آموزش های فشرده و بسیار سختی را در گرمای بالای 45 درجه 
جنوب می گذراندند که شامل راهپیمایی در روز و شب، باز آموزی انواع سلاحهای سبک 
و نیمه سنگین اعم از تیر بار، آر پی جی دوشکا، اجرای میدان تیر و تمرین زندگی در 
شرایط سخت بود. رشادت و دلاوری رزمندگان اسلام و جانفشانی و ایثارگری آنان در این 
عملیات، بازتاب و تاثیرات گسترده ای در رسانه ها و موضع گیری های دولت های بیگانه 
داشت و فراز و نشیب و دستاوردهای گسترده آن، حماسه فراموش نشدنی حرکت در 
مسیر ولایت و ایستادگی تا سرحد شهادت، جانبازی و آزادگی در برابر زیاده خواهی های 
مستکبران و تجاوزکاران، در تاریخ طلایی این ملت سرافراز ثبت نمود.یاد و خاطره شهدای 
بزرگوار عملیات رمضان سال ۱36۱ و ایثارگری های رزمندگان اسلام در آن عملیات 

بزرگ را گرامی می داریم.
مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم

 

قدردانی تولیت مسجد مقدس جمکران از 
شرکت مخابرات قم

معاونت اجرایی مسجد مقدس جمکران با حضور در شرکت مخابرات استان قم و با اهداء 
لوح تقدیر از زحمات این شرکت در مراسم نیمه شعبان امسال قدردانی کرد.

 احمدحاجی زاده با اشاره به حضور میلیونی نمازگزاران در مسجد مقدس جمکران در 
شب و روز نیمه شعبان امسال از تمهیدات اندیشیده شده در حوزه مخابرات و ارتباطات 
این محدوده قدردانی کرد و گفت خوشبختانه نیمه شعبان امسال ارتباطات تلفن همراه 
و ثابت و خدمات دهی به زائرین در محدوده مسجد مقدس جمکران بسیار عالی بود..

دهناد مدیرعامل شرکت مخابرات استان قم و عضو هیئت مدیره همراه اول نیز با تشکر از 
حضور معاونت اجرایی مسجد مقدس جمکران درمخابرات به بخشی از فعالیتهای شرکت 

مخابرات استان قم در نیمه شعبان اشاره کرد.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خبرداد: 

فعالیت 5۰۰ کانون فرهنگی هنری مساجد درقم 
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم با بیان اینکه از 25 هزار کانون فرهنگی در سطح 
کشور 5۰۰ کانون در این استان قرار دارد، گفت: همکاری افراد و مجموعه های مختلف 
مانند امامان جماعت و پایگاه های بسیج با کانون ها در محیط مساجد، ظرفیت مناسبی را 

برای انجام فعالیت های فرهنگی ایجاد کرده است. 
حجت الاسلام و المسلمین عباس دانشی روز سه شنبه در دیدار با آیت الله علوی گرگانی 
از استادان برجسته حوزه علمیه قم افزود: کانون های فرهنگی هنری مساجد در عرصه 
فرهنگ حضور چشمگیری دارند و حتی در مواقعی نتایج فعالیت های آنها بهتر از اقدام 
های دستگاه های فرهنگی است. وی افزود: کانون های مساجد هر ساله در تمام ایام به 
خصوص در فصل تابستان پذیرای جمعیت بسیاری از کودکان و نوجوانان است و به همین 
دلیل نقش قابل توجهی در توسعه فرهنگ دینی و اجتماعی جامعه دارد. وی با اشاره به 
فعالیت های تبلیغی اعضای کانون های مساجد استان قم در سراسر کشور افزود: حضور 
جوانان با ایمان در مناطق مرزی و تلاش برای تبلیغ و ترویج احکام دین از جمله فعالیت 
های جاری کانون های فرهنگی است که بدون هیچ چشم داشتی انجام می شود. دانشی 
گفت: این نیت های پاک و احساس مسئولیت نهفته در وجود اعضای کانون های فرهنگی 
مساجد، یادآور فضای معنوی جبهه ها در دوران دفاع مقدس و از خودگذشتگی رزمندگان 
است. وی در خصوص اهمیت وجود کانون های مساجد در مناطق مختلف بیان کرد: به 
دلیل محدودیت های اداری و مالی در برخی از مناطق استان تنها کانون های مساجد به 
عنوان دستگاه فرهنگی حضور دارند و به مردم خدمت رسانی می کنند؛ بنابراین نیاز است 
این نهادهای تاثیرگذار روز به روز تقویت شود. مدیرکل فرهنگ و ارشاد قم گفت: کانون 
های فرهنگی مساجد در ماه مبارک رمضان جشن رمضان را با انجام فعالیت های مختلفی 
از جمله کارگاه های تفسیر و جلسات تخصصی قرآنی با حضور کارشناسان برجسته 
برگزار کرد.وی با اشاره به جایگاه حساس حوزه فرهنگ در جمهوری اسلامی ادامه داد: 
کانون های فرهنگی هنری مساجد می تواند با جذب نوجوانان و جوانان در ایام تابستان 
و ساماندهی به اوقات فراغت آنها در جهت اهداف و سیاست های کلان فرهنگی نظام و 

خواسته های رهبر معظم انقلاب گام بردارد.

فرماندار قم عنوان کرد:

کاهش سن ابتلا به مواد مخدر
 تهدید اصلی خانواده ها 

فرماندار قم، کاهش سن ابتلا به مواد مخدر، افزایش نرخ ابتلای خانم ها و تغییر نوع 
مصرف مواد از سنتی به صنعتی را از نگرانی های اصلی مسئولان و تهدیدهای اصلی 

خانواده ها برشمرد. 
به گزارش روابط عمومی فرمانداری قم، رضا سیار در جلسه شورای مبارزه با مواد مخدر 
شهرستان قم، با تاکید بر افزایش اقدام های پیشگیرانه و آگاه سازی خانواده ها و جوانان نسبت 
به خطرات اعتیاد، گفت: باید واقعیت ها را گفت تا خانواده ها گمان نکنند که هیچ خطری آنها 
را تهدید نمی کند، بلکه باید همواره مراقب باشند تا به دام اعتیاد نیفتند. وی اطلاع رسانی در 
حوزه مبارزه با مواد مخدر را مهم دانست و بیان داشت: رسانه ها و به ویژه صدا و سیما باید در 
امر اطلاع رسانی و آگاه سازی آحاد جامعه در حوزه مبارزه با مواد مخدر تلاش نمایند؛ چراکه 
این اقدام می تواند با انتقال اطلاعات مفید و به موقع، خانواده ها را از عواقب و آسیب های 
ناشی از پدیده شوم اعتیاد مطلع نموده و آنها را در پیشگیری از گرایش فرزاندانشان به سمت 
اعتیاد یاری رساند.  وی گفت: می توان از طریق برگزاری کارگاه های آموزشی در مدارس، 
اماکن ورزشی و مساجد از شیوع این پدیده خانمان سوز جلوگیری کرد. سیار همچنین با 
اشاره به ضرورت برخورد جدی با توزیع کنندگان مواد مخدر در بین جوانان گفت: باید کاری 
کنیم که حاشیه امن این افراد از بین برود و هزینه توزیع مواد بالا رود تا افراد متخلف و قانون 

شکن از اقدام های مجرمانه خود دست کشیده و به سمت مشاغل دیگر متمایل شوند.

 سالروز تخریب بارگاه ملکوتی اهل بیت نبوت علیهم 
السلام و هتک حرمت به قبور امامان معصومین علیهم 
السلام در بقیع، عاشورای دوم است و باید مسلمانان 
جهان به ویژه شیعیان مراتب نفرت و انزجار خود را 
از عاملان این جنایت )که وهابیون کوردل هستند( به 

گوش جهانیان برسانند.  
بقیع اولین مدفن و مزاری است که به دستور رسول 
اکرم صلی الله علیه و آله و به وسیله مسلمانان صدر 
اسلام به وجود آمده است. این مدفن مقدس و تاریخی 
در اصل »بقیع  الغرقد« و در قرن های اخیر گاهی به آن 

»جنة  البقیع« نیز گفته می شود. 
ابن اثیر می گوید: »در لغت بقیع به محل وسیعی که 
دارای درخت و یا ریشه درخت باشد، گفته می شود 
و چون مکان بقیع پیش از آن دارای درخت غرقد  و 
ریشه های آن بود پس از قطع این اشجار نیز با همان 
اسم معروف گردید.« در بقیع اولین کسی که از انصار 
دفن شده است »اسعد بن زراره« و از مهاجرین »عثمان 
بن مظعون« بوده است. سمهودی می گوید: »پس از 
فوت ابراهیم فرزند رسول خدا صلی الله علیه و آله آن 
حضرت به صحابه فرمودند ابراهیم را به سلف صالح ما 
عثمان لاحق کنید و در کنار او به خاك بسپارید.« او 
می گوید پس از دفن شدن ابراهیم در بقیع، مردم مدینه 
علاقه  مند شدند پیکر اقوام و عشیره خود را در آنجا 
دفن کنند و هر یك از قبایل مدینه درختان و ریشه 
 های بخشی از بقیع را قطع و زمین آن را برای همین 

منظور آماده نمودند.
بیشتر قبور بقیع تا پیش از نفوذ تفکر وهابی در 
عربستان، دارای گنبد و ضریح آهنین، مسی یا نقره ای 
بوده و کتیبه ها و سنگ نوشته هایی نیز داشته اند که 

نام و نشان صاحب قبر بر آن ثبت بوده است.
عباسیان، براى حفظ قبر عباس بن عبدالمطلب 
)عموی پیامبر( که خود را به او منتسب می دانستند، 
بنایی روی آن ساختند. از آنجا که قبر حضرت عباس در 
کنار قبر چهار امام و قبر منسوب به حضرت زهرا علیها 
السلام یا فاطمه بنت اسد بود، بقعه یاد شده، بر روی 

همه آنها یکجا بنا شد .
 با سلطه عوامل وهابیت در سرزمین حجاز، آنان 

آثار  از  بسیاری  تخریب  به  خود،  اعتقادات  براساس 
تاریخی پرداختند. آنها پس از تسلط بر حجاز، به هتک 
حرمت قبور مقدس بقیع و دیگر بقعه های مدینه، اعم از 
شهدای احد، حضرت حمزه، عبدالله پدر گرامی رسول 
خدا صلی الله علیه و آله و نیز بقعه های مکه و دیگر 

نقاط مشغول شدند.
 مقبره ها چگونه ساخته شدند؟

قبور ائمه بقیع علیهم السلام مانند سایر قبرها در 
محوطه مکشوف و بدون دیوار و سقف نبوده بلکه مانند 
تربت رسول خدا صلی الله علیه و آله و حضرت رضا 

علیه السلام از آغاز در داخل خانه  ای که متعلق به 
عقیل وده، قرار داشته است و به مرور زمان این خانه 
به ساختمان مناسب و به شکل مسجد تبدیل شده، 
سپس در محل همان ساختمان بزرگترین و مرتفع ترین 
گنبد و بارگاه بنا شده است و در قرون متمادی دارای 
خادم و دربان و دارای ظریف ترین و گران بهاترین ضریح 
و صندوق با زیباترین روپوش و داراى فرش و قندیل 

بوده است.
بن  عباس  قبر  براى حفظ  عباسیان،  بعد  سال ها 
عبدالمطلب )عموی پیامبر( که خود را به او منتسب 

می دانستند، بنایی روی آن ساختند. از آنجا که قبر 
حضرت عباس در کنار قبر چهار امام و قبر منسوب به 
حضرت زهرا علیها السلام یا فاطمه بنت اسد بود، بقعه 

یاد شده، بر روی همه آنها یکجا بنا شد. 
پیش یا پس از آن، بقعه هایی نیز برای همسران 
پیامبر، عمه ها و نیز مالک و غیره ساخته بودند و از 
قرن ششم به بعد، بقعه هایی برای کسانی از بزرگان 
نیز که علاقه مند به برخی از مدفونین در این مکان 
بودند، ساختند. قبور ائمه در طول تاریخ سه بار توسط 
مسترشدبالله، المستنصر و سلطان محمود عثمانی 

بازسازی شده است.
مرحوم مدرس در همان روز هشتم شهریور ۱3۰4 
ش مطابق با دهم صفر ۱344 ق در مجلس شورای 
اسلامی نطقی ایراد کرد و بعد از آن، تشکیل کمیسیون 
ویژه برای پیگیری موضوع را به شکل جدی دنبال کرد 
.ـق. که وهابیون  بالاخره در هشتم شوال سال ۱344ه
ظهور یافته، در نجد و حجاز توانستند مکه و مدینه را 
تصرف کنند این مقبره ها به همراه مقبره  های دیگری 
منهدم شد. حتی قبه و بارگاه منسوب به حضرت حوا 
در جده و محل تولد پیامبر صلی الله علیه و آله در مکه 

هم از گزند و آسیب دور نماند.
  چرایی تخریب

اعتقادات وهابیون در ادامه عقایدی است که ابن 
تیمیه آن ها را بیان می کرد و می گفت: »احادیثی که 
از پیامبر درباره زیارت قبور رسیده تماما ضعیف بلکه 
جعلی است.« محمدبن عبدالوهاب هم در هنگام ظهور 
وهابیت در حجاز همین عقاید را پیش گرفت تا جایی 
که شورای افتاء وهابیون بستن بار برای سفر به قصد 
زیارت صالحین و انبیاء و دیگران غیر مجاز و بلکه بدعت 

دانستند.  
عکس  العمل نسبت به تخریب بقیع 

بارگاه  بخصوص  بقیع،  تخریب  خبر  انتشار  ببا 
عمومی  احساسات  قبرستان،  آن  در  مدفون  امامان 
در ایران سخت جریحه دار شد که منجر به واکنش 
های شدیدی از طرف مقامات عالی  رتبه  ی مملکتی 
از جمله رئیس  الوزرای وقت شد. به همین مناسبت 
مرحوم مدرس در همان روز هشتم شهریور ۱3۰4 
ش مطابق با دهم صفر ۱344 ق در مجلس شورای 
اسلامی نطقی ایراد کرد و بعد از آن، تشکیل کمیسیون 
ویژه برای پیگیری موضوع را به شکل جدی دنبال کرد. 
مراجع، علما و حوزه های علمیه پیوسته با ارسال نامه 
و مخابره ی تلگراف خواستار برخورد قاطع با عوامل 
تخریب قبور اماکن متبرکه شدند. از آن زمان تاکنون 
اقدامات فراوانی در جهت برداشتن محدودیت ها در 
مورد قبور ائمه  ی طاهرین صورت گرفته که همگی 

بدون نتیجه باقی مانده است.
  منبع تبیان

بسیاری از جامعه شناسان بر این باورند که شادی جمعی موجب 
حس همبستگی و همدلی بین مردم و به تبع آن کاهش خشونت ها و 
آسیب های اجتماعی می شود اما متاسفانه از شادی جمعی در جامعه 

امروزی ما غفلت شده است. 
شادی جمعی ، یک کنش احساسی بوده که طی آن، فرد احساس 
سعادت می کند و بسیاری از جوامع ، بستر بروز شادی جمعی را در 
جامعه خود فراهم می کنند تا فضای جامعه تلطیف شده و مردم 
احساس خوشحالی داشته باشند.  این درحالی است که به شادی های 
جمعی در کشور ما کمتر توجه شده و برخی افراد نیز هنگام شادی 
های جمعی نسبت به آن با دیده تردید و دل نگرانی نگاه می کنند 
درحالیکه با تعریف چهارچوب ها و مدل هایی برای شادی های جمعی 
، ضمن پیشگیری از رفتارهای نا بهنجار، فضای جامعه به سمت آرامش 

و برخورداری از یک حس خوب ، پیش می رود. 
  * شادی گریزی جامعه  

مدیرکل دفتر مدیریت عملکرد سازمان بهزیستی کشور در خصوص 
فرهنگ شادی در کشور می گوید: در حوزه فرهنگی در این زمینه 
موفق نبودیم و دانسته یا ندانسته غم را در جامعه ترویج می کنیم و از 

ظرفیت فرهنگی برای ایجاد شادی استفاده نکردیم. 
سیدحسن موسوی چلک در گفت و گو با خبرنگار سلامت ایرنا می 
افزاید: همواره علاقمندیم مردم غمگین باشند و تفاوتی بین مراسم 
مداحی و مولودی ما وجود ندارد؛ در حالی لباس مشکی و تیره را در 
کشور ترویج می کنیم که دین اسلام رنگ مشکی را مکروه دانسته 
است. به گفته وی، بعد از پایان جنگ تحمیلی و آغاز دوره سازندگی 

دچار این مشکل شدیم.
موسوی چلک که ریاست انجمن مددکاری اجتماعی ایران را نیز 
برعهده دارد، می گوید: نتیجه شادی گریزی مردم، ظهور خشونت 
در میان افراد جامعه است.وی می افزاید: آماری که در سال 2۰۱5 
منتشر شد نشان داد ایران از میان ۱۱5 در خصوص شادی رتبه ۱۰5 
را داراست هرچند به نظر می آید این آمار پس از برجام تغییر مثبت 

کرده و یکی از نتایج برجام برای کشور، امیدواری است. 
 * رابطه سلامت روان با شادی در جامعه 

مدیرکل دفتر مدیریت عملکرد سازمان بهزیستی کشور با اشاره به 

رابطه تنگاتنگ احساس شادی با سلامت روان، می گوید: متاسفانه 
در نظام سیاست گذاری ها از سلامت روان غفلت شده است.موسوی 
چلک می افزاید: همچنین غفلت دیرینه ای در موضوع آسیب های 
اجتماعی اتفاق افتاده و خشونت یکی از این مصادیق آسیب های 

اجتماعی بوده که در پی شادی گریزی مردم ایجاد شده است.
وی حتی بین تصادفات رانندگی و شادی گریزی و سلامت روان ، 
نوعی ارتباط قائل است و می گوید: مرگ سالانه بین ۱6 تا ۱۹ هزار به 
دلیل تصادفات یکی دیگر از آسیب های جدی نبود شادی و گرایش 

به خشونت است. 
این آسیب شناس اجتماعی با اشاره به آمار شیوع 23 درصدی 
اختلالات روانی در جامعه می گوید: این رقم در تهران به 34 درصد 
می رسد.موسوی چلک می افزاید: حدود ۱۰ تا ۱۱ میلیون نفر در 
کشور در حاشیه کلانشهرها زندگی می کنند از حداقل امکانات 
برخوردار نیستند و متاسفانه در این مناطق بروز اختلالات روان از 
میانگین کشوری بیشتری است بطورمثال بر اساس پیمایش انجام 
شده از سوی شهرداری تهران، میزان اختلالات روان در منطقه دروازه 
غار ، 83 درصد بوده است و 6۰ تا ۷۰ درصد مردم این مناطق رفتار 

خشونت آمیز را تجربه کرده اند.
 *مهربان نیستیم 

 رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران در ادامه به تعداد میزان زیاد 
پرونده هایی قضایی کشور اشاره می کند و می گوید: آمار و ارقام این 
پرونده ها، نشان می دهد جامعه مهربانی نیستیم و مهربانی اجتماعی 

در جامعه ما نهادینه نشده است. 
به گفته موسوی چلک ، بر اساس آمار رسمی در سال ۱358 به ازای 
هر یک ساعت ۱۰ نفر وارد زندان می شد اما در حال حاضر در هر یک 

ساعت 6۹ نفر وارد زندان می شوند. 
مدیرکل دفتر مدیریت عملکرد سازمان بهزیستی کشور ادامه می 
دهد: این در حالی است که در سالهای پیشین، مجازات جایگزین 
، اورژانس اجتماعی و مراکز حل اختلاف در کشور وجود نداشت؛ 
در آن سالها معتادان و تمام بدهکاران چک به زندان می رفتند با 
این وجود تعداد زندانیان در سال 58 خیلی کمتر از این روزها بوده 
است. موسوی چلک به مثال دیگری از نامهربانی ها اشاره می کند و 

می گوید: در برخی از اماکن و نهادها ، برگه ای جلوی در ورودی و 
جلوی دید همگان، قرار داده شده و به ارباب رجوع گفته می شود 
که در صورت نیاز با شما برخورد می کنیم که این موجب می شود 

مخاطب گارد بگیرد. 
  *گریز شادی با کاهش سرمایه های اجتماعی

 رئیس انجمن مددکاری اجتماعی ایران، کاهش سرمایه های 
اجتماعی را یکی از عوامل گریز شادی بین مردم می داند و می گوید: 
اختلاس های چند هزار میلیاردی موجب کاهش اعتماد و اطمینان 
مردم شده است. موسوی چلک تصریح می کند: مردم زمانی با اشتیاق 
فرزندانشان را برای دفاع از کشور راهی جبهه ها می کردند اما امروز 
یارانه 45 هزار تومانی خود را نمی بخشند چون بی اعتماد شده اند.

موسوی چلک با اشاره به رابطه فیلم ها و سریال ها با شادی گریزی می 
گوید: متاسفانه بسیاری از برنامه ها، سریال ها و فیلم های سینمایی، 
خشونت را رواج می دهند و حتی برنامه های طنز مملو از خشونت 

است. 
 *شادی جمعی نداریم 

 مدیرکل دفتر مدیریت عملکرد سازمان بهزیستی کشور در ادامه 
به نبود شادی جمعی در جامعه اشاره می کند و می گوید: حدود 
۱2 تا ۱3 هزار مازندرانی برای شرکت در ششمین جشن مازندرانی 
های مقیم تهران به پارک آب و آتش آمده بودند اما از برگزاری این 
جشن، ممانعت شد. موسوی چلک تاکید می کند : به دلیل زندگی 
صنعتی و شهری به شادی گروهی نیاز جدی داریم و هنگامی شادی 
بروز نداشته باشد خشونت جایگزین آن می شود. رئیس  اجازه 
انجمن مددکاری اجتماعی ایران تصریح می کند: هنگامی که جایی 
برای گفت و گو های اجتماعی برای نوجوانان وجود ندارد، میتینگ 
کوروش اتفاق می افتد. موسوی چلک می افزاید: فضایی برای گفت 
وگو های اجتماعی ایجاد نکردیم و وقتی فضا نیست این اتفاقات 

ظهور پیدا می کند. 
 *وقتی نمی دانیم چطور شاد باشیم

 مدیرکل دفتر مدیریت عملکرد سازمان بهزیستی کشور می گوید: از 
سیاستمداران تا تماشاگران فوتبال، هیچ کدام نمی دانند چگونه شادی 
کنند. جوانان پس از یک بازی فوتبال و برد تیم محبوبشان، یاد نگرفته 

اند که چگونه هیجاتشان را تخلیه کنند و ابراز شادی یا حتی ناراحتی 
کنند. موسوی چلک تصریح می کند: حتی در فضای سیاسی ، آداب 
گفت و گو میان احزاب سیاسی وجود ندارد. حتی سیاستمداران ما با 

گفتار و سخنرانی هایشان خشونت و تنش ایجاد می کنند. 
 *چرا تحلیل اجتماعی را بر نمی تابیم؟

  به گزارش ایرنا ،مدیرکل دفتر مدیریت عملکرد سازمان بهزیستی 
کشور می گوید: هنگامی که موضوع تحلیل اجتماعی مانند شادی 
گریزی مردم ، مطرح می شود در مقابل آن گارد گرفته می شود.

موسوی چلک تاکید می کند: مدارا و بردباری اجتماعی در رفتار ما 
جایگاهی ندارد در حالیکه قرآن کریم بارها، افراد را به صبر و بردباری 
توصیه کرده است. وی می افزاید: نبود بردباری، وجه مشخصه جامعه 
خشن است؛ مدارا در کلام و رفتار را یاد نگرفتیم و ۱2 درصد مردم از 
افسردگی رنج می برند. رئیس انجمن مددکاری ایران با گلایه از نگاه 
سیاسی و امنیتی به مساله شادی جمعی ، می گوید: یکی از دلایل 
افسردگی ، همین رویکردها است.موسوی چلک معتقد است که بعد 
از برجام، انجام برخی فعالیت ها مانند جلوگیری از برگزاری جشن 
های گروهی و لغو مجوز برگزاری کنسرت ها، شادی جمعی را محدود 
کرده است.وی یادآور می شود: دیگر کمتر روزی است که از خانه 
بیرون بروی و با شکلی از خشونت مواجه نشوی. نبود شادی منجر به 
خشونت می شود و فردی که عامل خشونت است و کسی که خشونت 
متوجه آن است و حتی افرادی که ناظر وقوع خشونت هستند همه از 

نتایج خشونت و نبود شادی در جامعه آزرده می شوند. 
 *لزوم استفاده از فرصت ها برای شادی آفرینی در جامعه

 مدیرکل دفتر مدیریت عملکرد سازمان بهزیستی کشور می گوید 
: برای ایام عزاداری، برنامه داریم اما برای روزهای شاد و عید برنامه 
نداریم و تفاوتی بین مداحی ها در مراسم جشن و عزاداری وجود 
ندارد. موسوی چلک تاکید می کند: در حال حاضر با جامعه و نیازهای 
جوانان به شادی ، فاصله داریم. در تقویت هویت دینی ، ملی و قومی 
خوب عمل نکردیم در حالی که این بسترها می تواند زمینه شادی 
و آرامش را در جامعه مهیا کند. وی یادآور می شود: بطورمثال ماه 
مبارک رمضان فرصت مناسبی برای کاهش میزان خشونت و ترویج 

شادی در جامعه است اما از آن بهره نمی بریم.

به مناسبت هشتم شوال سالروز تخریب قبور ائمه بقیع

 تخریب قبور ائمه بقیع،  عاشورای دوم

غفلت از شادی جمعی در جامعه و پیامدهای آن 

چهار شنبه بیست وسوم تیر 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4047

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد:

اعتراف سارقان چادرهای مسافرتی
 به 37فقره سرقت 

رئیس پلیس آگاهی استان از دستگیری دو سارق چادرهای مسافرتی و اعتراف متهمان به 
3۷فقره سرقت در قم خبر داد.  سرهنگ احمد کرمی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری 
پلیس، اظهارداشت:در پی چندین فقره سرقت از چادر مسافرتی مسافران در برخی از بوستان 
ها، موضوع در دستور کار مأموران آگاهی استان قرار گرفت. به گفته وی علاوه بر تشدید گشت 
های نامحسوس پلیس، تحقیقات ادامه داشت تا اینکه سارق در یکی از سرقت ها، گوشی تلفن 
همراه خود را جا گذاشت. رئیس پلیس آگاهی استان قم افزود:در ادامه با بررسی های صورت 
گرفته مشخص شد مالک خط گوشی تلفن همراه در زندان به سر می برد و پس از تحقیق 
از نامبرده اظهارداشت خط مذکور در دست برادرش است که سرانجام متهم و همدستش 
شناسایی و دستگیر شدند. سرهنگ کرمی سپس با اشاره اعتیاد متهمان، گفت: این افراد در 
تحقیقات مأموران به 3۷ فقره سرقت از چادرهای مسافرتی شامل گوشی تلفن همراه، وجه نقد 
و کارت عابر بانک اعتراف کردند. رئیس پلیس آگاهی استان قم هشدار داد:علی رغم اینکه در 
بسیاری از بوستان ها با نصب بنر هشدارهای لازم به مسافران مبنی بر خودداری از راه اندازی 

چادرهای مسافرتی شده، اما برخی مسافران به این امر بی توجه هستند.
 

فرمانده انتظامی استان زنجان  خبرداد:

کشف 33۰ قطعه سکه و اشیاء تاریخی در زنجان 
فرمانده انتظامی استان از کشف 33۰ قطعه سکه و اشیاء تاریخی از سه قاچاقچی در زنجان 
خبر داد .  سردار  علیرضا صالحی گفت: در پی کسب اخبار و اطلاعاتی مبنی بر قاچاق و حمل 
اشیاء عتیقه توسط سه قاچاقچی در شهر زنجان ، موضوع به صورت ویژه در دستور کار پلیس 
امنیت عمومی قرار گرفت.  وی ادامه داد: مأموران طی تحقیقات گسترده پلیسی موفق شدند 
متهمان را در یك عملیات پلیسی دستگیر و جهت سیر مراحل قانونی به یگان انتظامی منتقل 
کنند. این مقام انتظامی تصریح کرد: ماموران در بازرسی از محل اختفای متهمان، 32۱ انواع سکه 
های فلزی قدیمی ، و تاریخی منقش به طرح های مختلف، یك مجسمه لعابی تاریخی قدیمی 
با طرح عابد معبد، یك کوزه قدیمی لعابی، یك جام فلزی زرین طرح هخامنشی، یك سکه قدیمی 
برگ عربی، دو سر نیزه قدیمی فلزی، یك قاشق زرین، یك قیچی تاریخی فلزی با طرح هدهد، 
یك کتیبه منقوش به آیات قرآن و یك کتیبه کوچك کشف کردند. فرمانده انتظامی استان زنجان 
با اعلام اینکه اقدامات لازم جهت تعیین قدمت تاریخی آن ها در حال انجام است، تصریح کرد 
: همچنین از متهمان آلات و ادوات کشف اشیاء عتیقه از قبیل کوله پشتی حاوی دستگاه های 
فلزیاب ، دو پایه فلزی ، یك هدفون و بشقاب مربوط به دستگاه فلزیاب، کشف شد. سردار صالحی 
از شهروندان خواست هرگونه فعالیت  های غیر قانونی و مجرمانه را در سریع ترین زمان از طریق 

مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ اطلاع دهند . 

سخنگوی نیروی انتظامی از کاهش 33 درصدی میانگین 
جرایم در ماه مبارک رمضان خبر داد و گفت: با ملاحظه در 
آمار و ارقام ها می توانیم نتیجه بگیریم که در ماه مبارک 
رمضان؛ آمار جرایم خشونت آمیز و میزان وقوع کنش های 
امنیت زدا و شرارت آمیز و نامتعارف تقلیل و رفتار رانندگی 
شهروندان بهبود یافته است.  به گزارش پایگاه خبری پلیس، 
سردار سعید منتظرالمهدی، افزود: جرایم و تخلفات و کجروی 
ها را به چند دسته کلی تقسیم می شوند. هر یک از این دسته 
ها نیز چندین و چند جرم و تخلف جای می گیرد. یک دسته 
از آن جرایم سرقت ها هستند.وی ادامه داد: حداقل ۱۰ نوع 
سرقت داریم از میان این نوع سرقت ها چهار نوع آنها یعنی 
سرقت از بانک ها ، طلا فروشی ها ، منازل و سرقت های خرد 
به ترتیب 33، 5/۷ ۷،5 و دو درصد کاهش داشته اند و در 
مجموع کل سرقت ها بیش از سه درصد کاهش داشته است.  
منتظرالمهدی اضافه کرد: سرقت ها هم به اشکال مختلفی 
صورت می گیرند که از یک منظر دیگر می توان آنها را به 
دو نوع ‘ سرقت به عنف یعنی خشونت آمیز و تبهکارانه و غیر 
خشونت آمیز تقسیم کرد.خوشبختانه نوع اول در این ماه 5 
درصد تقلیل یافته است. نوع دیگری از جرایم ، امنیتی هستند. 
یکی از این نوع جرایم قتل است خوشبختانه میزان وقوع این 
جرم در ماه مبارک ،33 درصد کاهش یافته است. سخنگوی 
نیروی انتظامی گفت: دو نوع جرم و کژرفتاری دیگر هم داریم 
که یکی شرارت از جمله نظیر قمه کشی است و دیگری نزاع 

و درگیری که وقوع این دو نوع جرم هم به ترتیب ۱۹ و 5 
درصد کاهش یافته است.منتظرالمهدی اضافه کرد: در مجموع 
در ماه مبارک رمضان شاهد کاهش 33 درصدی میانگین 
جرایم بوده ایم ، در بحث جرایم و انحرافات و کجروی ها یک 
بحث دیگری داریم که آن را کشفیات نام نهاده ایم. به ویژه دو 
گروه کشف از اهمیت بیش تری برخور دارند یکی کشف مواد 
مخدر و دیگری کشف الکل که کشف مواد مخدر در این ماه 
 بیش از ۹ درصد و کشف الکل نیز 3۰درصد کاهش یافته است. 
وی تصریح کرد: این در حالی است که فعالیت ماموران ما در این 
ماه به صورت چشمگیری افزایش یافته است بنابراین این کاهش 
 کشف را می توان به کاهش رفتار مجرمانه در این قلمرو نسبت داد.

در قلمرو رفتار رانندگی تگرچه در ماه مبارک با حادثه دلخراش 
و اندوهناک تصادف اتوبوس حامل سربازان پادگان ۰5 و جان 
باختن شماری از آن عزیزان رو به رو شدیم، اما در مجموع در 
این قلمرو با کاهش چشمگیری رو به رو بودیم به گونه ای که در 
این ماه وقوع تصادف 5 درصد و آمار جانباختگان و مصدومان 
۱4 درصد کاهش یافه است.وی ادامه داد: با ملاحظه در آمار 
و ارقام ها می توانیم نتیجه بگیریم که در ماه مبارک رمضان 
آمار جرایم خشونت آمیز، میزان وقوع کنش های امنیت زدا 
و شرارت آمیز و نامتعارف کاهش و رفتار رانندگی شهروندان 
نیز بهبود یافته است. سخنگوی ناجا در مورد بهبود امنیت 
اجتماعی، گفت: می دانیم که امنیت اجتماعی دارای ابعاد عینی 

و ذهنی است.

 بعد عینی متاثر از نرخ وقوع جرایم و کجروی ها است. 
بنابراین، وقتی آمار کژروی ها کاهش یافته است می توان 
نتیجه گرفت که امنیت اجتماعی در بعد عینی بهبود پیدا کرده 
است لیکن بعد ذهنی متاثر از پرشماری عوامل درون و برون 
فردی است تنها یکی از آن عوامل وقوع کجروی و انحراف است 

معنویت نیز یکی دیگر از آن عوامل است.
  منتظرالمهدی اضافه کرد: زمینه یابی ها و سنجش های 
محدود ما نشان از آن دارد که بر اثر مجموع عوامل مختلف 
احساس امنیت شهروندان در ماه مبارک بین ۱۰ تا ۱5 نمره در 

مقیاس ۱۰۰ درجه ای افزایش یافته است.

معاون دادستان عمومی و انقلاب مشهد از کشف یک قطعه پوست شیر که به تازگی از بدن 
حیوان جدا شده است ،خبر داد.

قاضی محمد بخشی محبی  گفت: در پی وصول گزارش های مردمی مبنی بر مشاهده یک 
قطعه پوست شیر در خانه فردی در خیابان خواجه ربیع ماموران محیط زیست و کلانتری با 
دستور قضایی در محل حاضر و پس از ورود به منزل متهم را که مردی میانسال بود دستگیر 
کردند.وی افزود : این پوست که با حالت اغشته به نمك نگهداری می شد به تازگی از بدن 
حیوان جدا شده بود و متهم ادعا می کرد آن را برای شخصی دیگر نگهداری می کرده و مالک 
آن نیست که برای تحقیقات بیشتر در اختیار مراجع قضایی و انتظامی قرار گرفته است.معاون 
دادستان عمومی و انقلاب مشهد ادامه داد: سرعت عمل مدیر کل و ضابطان محیط زیست و 
کلانتری خواجه ربیع  موجب شد موضوع به خوبی مدیریت شده و متهم به سرعت دستگیر 
شود.محبي گفت : بر اساس قانون صید و شکار هرکس مبادرت به شکار حیوانات وحشی 
حمایت شده بدون پروانه نماید  به مجازات حبس از سه ماه تا سه سال و یا به جزای نقدی 
محکوم می شود.وي در توصیه ای به شهروندان اظهار داشت: مردم بدون مجوز لازم از خرید 
این موارد خودداری نمایند و درصورت مشاهده مورد مشکوک آن را به کلانتری یا دادسرای 
ناحیه گزارش دهند.معاون دادستان عمومی و انقلاب مشهد اظهار کرد: چه بسا کشتار این 
جانوران منجر به ازبین رفتن هویت و فرهنگ ملی کشور ما شود چرا که بسیاری از آنها گونه 

های در حال انقراض ملی هستند و مورد حمایت قانون به طور خاص قرار دارند.

سخنگوی نیروی انتظامی  خبرداد:

کاهش 33 درصدی میانگین جرایم در ماه رمضان 

معاون دادستان عمومی و انقلاب مشهد  خبرداد:

کشف یک قطعه پوست شیر سلاخی شده در مشهد 

احمد حسینی *






